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§ I-
Föredrogos och bordlädes ånyo Banko-Utskottets Utlåtanden N:is 

10 och 11.

§ 2.

Till behandling förekom Stats-Utskottets Utlåtande N:o 12, an
gående regleringen af utgifterna under riksstatens Åttonde hufvudtitel.

Punkten 1;

Kongl. Maj:t hade föreslagit, att Riksdagen, med godkännande af 
en i statsrådsprotokollet öfver ecklesiastikärenden för den 9 Januari 
detta år upptagen aflönings- och utgiftsstat för Nationalmuseum jemte 
de för åtnjutande af de nya löneförmånerna föreslagna vilkor, måtte 
bevilja en förhöjning i det för Nationalmuseum uppförda ordinarie 
anslag med 11,450 kronor, så att nämnda anslag från och med år 
1881 komme att utgå med 47,750 kronor.

1 anledning af ifrågavarande nådiga framställning hade Utskottet 
gjort den hemställan,

att Riksdagen, med godkännande af härnedan intagna, af Ut
skottet framlagda förslag till aflönings- och utgiftsstat för National
museum jemte de för åtnjutande af de nya löneförmånerna utaf Kongl. 
Maj:t föreslagna vilkor, allenast med den ändring, att de två ama
nuenserna finge åtnjuta semester under blott en månad årligen samt 
med det tillägg, att rättigheten till semester blefve beroende deraf, 
huruvida sådan kunde, utan hinder för göromålens behöriga gång. 
medgifvas, måtte bevilja en förhöjning i det för Nationalmuseum upp
förda ordinarie anslag med 10,550 kronor.
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Tjenst-
Lön. görings-

penningar.
Summa.

Intendenten............................ 4,000 2,500 6,500
1 konservator....... arfvode — — — — 1,200 —
1 amanuens............................ 1,800 — 1,200 — 3,000 —

1 d:o ..............................
Till sekreteraregöromålens be

stridande ......  kr. 800: —
Till kamererare-

1,800 1,200 3,000

göromålens d:o ,, 400: — 
Till vikariatsersättning och 

arfvoden åt extra ordinarie

_ 1,200 ~

i
tjenstemän ......................
förste vaktmästare, tillika 

portvakt, jeinte fri bostad
och ved..................arfvode

1 vaktmästare tillika gårds
dräng, jemte fri bostad och 
ved,......................  arfvode

1 öfvereldare vid national- 
museibyggnaden, jemte fri 
bostad och ved,... arfvode

2 eldare å 500....... d:o
Vaktbetjening för konstsam

lingarnas bevakning vid de 
offentliga förevisningarna...

Till konstsamlingarnas ökan
de, reservationsanslag...... j

deraf 3,000 kronor böraj 
användas företrädesvis! 
till inköp af norska och! 
danska lefvande konst-; 
närers arbeten.

Till samlingarnes vård och 
underhåll, reservationsan
slag ..................................

Till boksamlingen, reserva
tionsanslag .......................

Till underhåll af golf, fönster 
och förevisningsmateriel 
samt för renhållning ..

Till brännmaterial m. m.
Summa kronor

Till inlösen af svenska lef
vande konstnärers arbeten. 
reservationsanslag............

Summa kronor

Efter 5 år kan !; 
1 lönen höjas med! 

500 kr. och ef*; 
ter 10 år med | 
ytterligare 500j 

kronor. i

-i— 1,650 -

800

7501—i

750^—
1,000!—

5,000] —
6,50o|—

1,500

300

2,700 - 
5,000] —

40,850!

6,000
—|—146,850|
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Detta förslag till atlöningsstat, hvars slutsumma med 900 kronor 
understeg det af Kongl. Maj:t begärda anslaget för ifrågavarande 
ändamål, skiljde sig från Kongl. Maj:ts förslag dels i fråga om det 
lör vikariatsersättning och arfvoden åt extra ordinarie tjenstemän af- 
sedda belopp, som Kongl. Maj:t föreslagit till 1,750 kronor, dels i 
fråga om den kontanta afiöningen för förste vaktmästaren och den 
vaktmästare som tillika hade att ombestyra gårdsdrängsgöromålen, 
hvilken afiöning Kongl. Maj:t föreslagit att utgå med 950 kronor för 
den förre och 800 kronor för den senare, dels ock slutligen i fråga 
om medel till godtgörelse åt vaktbetjeningen för konstsamlingarnes be
vakning vid de offentliga förevisningarne, för hvilken betjenings af
iöning Kongl. Maj:t äskat ett belopp af 5,600 kronor.

Enligt anteckning å Utlåtandet voro reservationer vid förevarande 
punkt inom Utskottet anmälda

af Herrar C. Ekman, L. Nordenfelt, Grefve (x. Sparre, Grefve 
C. Beck-Frids, C. M. Hammar, F. Hederstjerna, Grefve S. Lager
berg, K. O. Ljungqvist och Grefve A. Mörner, kvilka för sin de! till
styrkt bifall till Kongl. Maj:ts förslag utan annan förändring än att, 
på sätt ock Utskottet föreslagit, det begärda anslaget till vikariats
ersättning och arfvoden åt extra ordinarie tjenstemän, 1,750 kronor, 
skulle minskas med 100 kronor och således den nya staten för 
Nationalmuseum sluta med ett belopp af 47,650 kronor;

af Herr Liss Olof Larsson, hvilken ansett att intendentens af
iöning borde bestämmas till lön 4,000 kronor och tjeustgöringspen- 
ningar 2,000 kronor;

samt af Herrar 11. von Krcemer, Friherre C. Hochschild och Ola 
Andersson i Burlöf.

Sedan föredragning skett af Utskottets hemställan, anförde

Herr C. A. Larsson: Af alla de löneregleringar, som under se
nare åren blifvit Riksdagen till fastställande förelagda, är denna väl 
den värsta. Här är nemligen ifrågasatt en förhöjning af mera än 
etthundra procent, och jag hemställer till Kammaren huruvida det 
kan vara skäl att bevilja en så dryg förhöjning. För min del åt
minstone yrkar jag afslag å denna förhöjning.

Chefen för Kongl. Ecklesiastikdepartementet Herr Statsrådet 
Ma lmström: Att Stats-Utskottet med mycken välvilja behandlat 
Åttonde Hufvudtiteln, är jag den första att med tacksamhet erkänna, 
men å andra sidan tror jag också man bör erkänna, att Kongl. Maj:ts 
proposition om anslag under denna hufvudtitel varit affattad i så 
moderata dimensioner, att det skulle varit svårt att göra några vä
sentligen större afprutningar å densamma. Herrarne torde derför 
också ursäkta, att jag icke kan utan anmärkning förbigå de förän
dringar som af Utskottet föreslagits. Hvad beträffar anslaget till 
Nationalmuseum, så är det uti två afseenden som Utskottet frångått 
Kongl. Maj:ts proposition. Det ena, som rörer den föreslagna seme
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stern för de tvenne amanuenserna är eu i pekuniärt afseende så pass 
obetydlig fråga, att jag nu icke dermed vill upptaga Kammarens tid; 
men deremot Ber jag att i det andra afseendet, nemligen i fråga om 
vaktbetjeningens afiöning, få lägga Kammaren särskildt på hjertat de 
skäl som föranledt Kongl. Majcts framställning.

Först bland denna vaktbetjening står den så kallade portvakten 
eller förste vaktmästaren och i afseende på honom ber jag få erinra 
om allt hvad han har att ombesörja. Han är först och främst port
vakt vid musei södra ingång, åt strömmen till. Denna befattning 
måste hela dagen skötas, men han kan dock icke sjelf ensam sköta 
densamma, emedan han under en stor del af dagen måste vara på 
annat håll, hvarföre denna del af hans tjenst måste bestridas af annan 
person. Sjelf skall han nemligen under den tid museum är öppet 
uppehålla sig uti stora vestibulen, för att öfvervaka ordningen der- 
städes, uppbära utgifter de dagar sådan erlägges, samt hafva uppsigt 
öfver den öfriga vaktbetjeningen. Han måste dessutom vara icke all
deles okunnig i främmande språk, för att kunna, åtminstone till en 
viss grad, meddela sig med den stora mängd besökande från främ
mande länder, hvilka i synnerhet under sommarmånaderna pläga bese 
musei samlingar. Hans befattning är verkligen så pass vigtig att lian 
väl kan sättas i paritet med förste vaktmästarne i kanslien och de 
centrala embetsverken.

Vidare kommer den s. k. gårdsdrängen. Han har att ombesörja 
städning af förstugor och trappor hvarje dag innan museum öppnas, 
uträtta budskickningar och ärenden af allehanda art, hålla gård och 
gata rena, skotta snö, hugga ved och dylikt, och af alla dessa syssel
sättningar är hans tid så upptagen, att han icke får någon tid öfrig 
att söka skaffa sig extra förtjenst.

Äfven han synes med skäl kunna sättas i jemnbredd med förste 
vaktmästarne vid de centrala embetsverken. Löneregleringskomitén 
hade också föreslagit lönen för den förstnämnde till 1,100 kronor eller 
samma belopp som för förste vaktmästarne i de centrala embetsverken, 
hvartill dock kom fri bostad, och för vaktmästaren eller den så kal
lade gårdsdrängen till ett belopp som motsvarade eu vaktmästares vid 
embetsverken med rätt till löneförhöjning efter viss tjestgöringstid. 
Kongl. Majt har nedsatt lönen för förste vaktmästaren till 950 kronor 
jemte fri bostad och för gårdsdrängen till 800 kronor; och jag får 
upprigtigt bekänna, att jag snarare befarade att Kongl. Maj:t föresla
git lönen för låg än att ytterligare afprutningar å densamma skulle 
kunna ske.

Hvad den öfriga vaktbetjeningen angår, så utgöres densamma af 
fem ordinarie vaktmästare, hvilka tjenstgöra vid alla förevisningarne 
och hvilka enligt komiténs förslag skulle erhålla 800 kronor i lön, samt 
4 extra ordinarie vaktmästare, med tjenstgöringsskyldighet allenast de 
dagar i veckan, då förevisningarne äro fria, med ett arfvode af 400 
kronor om året. Kongl. Maj:t har för alla dessa vaktmästare gjort 
den förändring i deras afiöning emot hvad komitén föreslagit, att då 
komitén hemstält, att de ordinarie vaktmästarnes afiöning skulle för
delas i fäst lön och tjenstgöringspenningar med rätt till ålderstillägg
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efter vissa års tjenst, så har Kongl. Maj:t föreslagit, att äfven de 
ordinarie vaktmästarnes aflöning må utgå under form af “arfvode“. 
Afven detta är eu icke oväsentlig försämring af deras vilkor och jag 
tviflar derföre på att det kan vara skäl att än ytterligare nedsätta 
deras aflöningar och de förmåner som i öfrigt åtfölja tjensterna. 
Hvad angår de för förevisningarne uteslutande anstälde vaktmästarne, 
så har Utskottet väl icke bestridt nödvändigheten af ett så stort an
tal sådana vaktmästare, som föreslaget blifvit, och detta antal kan 
väl icke heller nedsättas. Jag tviflar nemligen på att man i något 
annat iand, än Sverige, skulle åtnöja sig med en så ringa uppsigts- 
personal vid förevisningar, hvilka besökas af så mycket folk, som vårt 
Nationalmuseum. Men Utskottet har likväl uttalat den åsigt, att an
slaget för desse vaktmästare skulle kunna nedsättas från 5,600 kro
nor, som Kongl. Maj:t föreslagit, till 5,000 kronor och hemställer der- 
jemte att utväg skulle kunna beredas att fylla beloppet genom anvis
ning på inflytande inträdesafgifter, hvilka skulle ökas i män af tal
rikare besök. Denna förmodan, att inkomsterna skulle ökas i mån åt 
talrikare besök, är dock icke rigtig. Det är nemligen icke de dagar, 
då afgift betalas, som det större antalet af vaktbetjening erfordras, 
utan det är de dagar, då ingen afgift erlägges. För öfrigt förhåller 
det sig så. att antalet besökande vid museum icke varit i beständig 
tillväxt utan tvärtom i aftagande. Under de första åren museum var 
öppet uppgick de besökandes antal i medeltal till 130,000 personer 
om året, men under de sista åren bär nämnda antal icke uppgått till 
högre siffra än 104,000 och särskild! har antalet besökande på de 
dagar, då betalning erlägges, aftagit. Det har funnits år, då inkomsterna 
uppgått ända till 5,000 kronor, men för de senare åren halva nämnda 
inkomster icke öfverstigit 3,000 kronor och man kan med ganska stor 
visshet säga att, om icke under November månad sistlidet år varit i 
museum exponerad en tafla, som väckte ovanlig uppmärksamhet, in
komsterna för sistlidna år skulle hafva sjunkit ned ytterligare 4 å 500 
kronor. Att anvisa på inflytande inträdesafgifter för att fylla bristen 
i det för vaktbetjeningens aflöning anslagna belopp, skall dessutom 
hafva den naturliga följden att förminska möjligheten af sådana ut
gifter, för hvilkas bestridande man påräknat inkomsten af inträdes- 
afgifterna. Af de påräknade inträdesafgifterna, uppgående till omkring 
3,000 kronor, beräknas, såsom inhemtas af en följande punkt i detta 
betänkande som handlar om lifrustkammaren, en tredjedel eller 1,000 
kronor för lifrustkammarens räkning Återstå således af inträdes
afgifterna omkring 2,000 kronor. Om nu af detta belojjp 600 kronor 
skulle tagas till förhöjande af vaktbetjeningens aflöning, så skulle en
dast 1,400 kronor återstå för de utgifter, hvartill dessa inkomster va
rit af komitén beräknade. Dessa utgifter afse renovation af taflor, 
der sådan är af nöden, och renskrifningskostnader och, om något öf- 
verskott derefter uppstår, förstärkning i anslaget till inköp åt konstverk. 
Det synes mig som om vid sådant förhållande dessa 600 kronor, som 
Utskottet velat afpruta på vaktbetjeningens aflöning, svårligen skulle 
kunna umbäras, och jag får derföre hemställa huruvida det icke kunde
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vara skäl att bifalla hvarl Kongl. Maj:t uti ifrågavarande hänseende 
föreslagit.

Lördagen den 3 April, f. m.

Herr Liss Olof Larsson: Jag hade icke tillfälle att höra hvad 
den förste talaren i denna fråga yttrade, och kan derföre icke heller 
säga något derom; men såsom af betänkandet, synes, har jag reserve
rat mig emot Utskottets beslut i denna punkt, och jag skall nu be 
att få angifva mina skäl dertill.

Jag har nemligen ansett, att intendentens aflöning bör bestämmas 
till 4,000 kronor i lön och 2,000 kronor i tjenstgöringspenningar, un
der det Utskottet föreslagit lönen till 4,000 kronor och tjenstgörings- 
penningarne till 2,500 kronor. Åt Utskottets motivering synes att 
lönen blifvit föreslagen till 4,000 kronor derföre att riksantiqvarien 
åtnjuter lika stor lön. Men oaktadt man på samma gång upplyses 
om att sistnämnde tjänsteman uppbär 2.000 kronor i tjenstgörings- 
penningar, föreslår Utskottet att dessa skola för intendenten vid 
Nationalmuseum bestämmas till 2,500 kronor. Något motiv för denna 
olikhet angifves icke och jag har icke heller kunnat inse hvari det 
skulle bestå. Riksantiqvarien är chef för den afdelning af samlingarne, 
som finnes å nedra botten af museum, eller för den historiska utdel
ningen, och för min del kan jag icke finna hvarför chefen för de öf- 
riga samlingarna eller den så kallade konstafdelningeu skall hafva 
högre löneinkomster. Det är icke så många år sedan lönerna regle
rades för tjenstemännen vid det historiska museet, och jag kan icke 
se något skäl hvarför man nu skulle göra någon afvikelse från den 
princip, som då följdes. Ett sådant förfarande skulle, efter mitt för
menande, icke hafva annat till följd än att man kanske redan vid 
niista riksdag framkomme med det yrkande, att riksantiqvarien skulle 
erhålla lika stort belopp i tjenstgöringspenningar, som intendenten vid 
Nationalmuseum. Inom Utskottet gjorde sig till eu början den åsigt 
gällande, att dessa 500. kronor borde beviljas sistnämnde tjänsteman, 
derför att, enligt hvad man förestälde sig, riksantiqvarien årligen upp- 
bure eu aflöning af 500 kronor i egenskap af “garde des médailles“, 
hvilken benämning man antog han egde i egenskap af vårdare af 
mynt- och medaljsamlingen i riksbanken. Men så är icke förhållan
det; ty för närvarande åtminstone innehafves sistnämnda befattning 
af en annan person än chefen för historiska museum, och således är 
det icke heller riksantiqvarien, som uppbär dessa till våi’d af mynt- 
oeh medaljsamlingen anslagna 500 kronor. Jag tror derföre att konse- 
qvensen och rättvisan fordra, att den förändring i Utskottets förslag 
vidtages, att afiöningen för intendenten vid Nationalmuseum bestäm
mes till 4,000 kronor i lön och 2,000 kronor i tjenstgöringspenningar, 
således summa 6,000 kronor.

Beträffande hvad som i öfrigt anmärkts emot Utskottets förslag 
och deribland att enligt detsamma afiöningen för den så kallade förste 
vaktmästaren icke bör ökas med mera än 50 kronor, så ber jag att 
få erinra derom, att denne vaktmästares göromål genom regleringen 
icke komma att förändras utan förblifva alldeles desamma, som de 
fornt varit, utan hela förändringen hestår deruti, att han fått utbyta
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namnet “portvakt- emot “förste vaktmästareEnahanda är förhål- 
landet med den förut så kallade gårdsdrängen, hvilken hädanefter xationai- 
skulle få benämningen “vaktmästare*1, men för hvilken Utskottet ej museum. 
heller föreslagit större tillökning i lönen än 50 kronor. Dessa båda 
personer skulle således få en afiöning, den förre af 800 kronor och 
den senare af 750 kronor, oberäknadt fri bostad och vedbrand. Man 
invänder att denna afiöning är för ringa, och åberopar såsom skäl 
derför de dyra lefnadskostnaderna i Stockholm. Ja, detta skal jram- 
drages alltid, då det är fråga om att bestämma tjenstemans loner, 
men i detta fall kunde det väl vara af mindre vigt, eftersom de begge 
vaktmästare, hvarom fråga är, åtnjuta fri bostad och vedbran . b 
tyckes man likväl icke vilja se saken, utan, dessa förmåner oaktactt, 
vid man ändock höja lönerna. De löneförmåner, som dessa vakt
mästare skulle komma i åtnjutande af, derest Utskottets förslag vunne 
bifall, äro i min tanke icke ringa. Huru många skollärare inom värt 
land, för att göra en jemförelse, finnas väl, som hafva 800^ kronor i 
lön förutom fri bostad och vedbrand? Dessa äro jemförelsevis ganska 
få, och dock skall man ihågkomma, att en skollärare måste vidkannas 
icke obetydliga kostnader för att kunna aflägga sin examen.

Hvad beträffar det af Kongl. Maj:t begärda anslaget af 5,600 
kronor till afiöning af den vaktbetjening, som har att hålla tillsyn vid 
de offentliga förevisningarne, så har jag på de motiv, som i Ut- 
skottets betänkande äro angifoa, biträdt dess förslag om nedsättning 
af detta anslag till 5,000 kronor. Jag är nemligen af den åsigt, att 
det ökade behof, som i detta hänseende möjligen kan förefinnas, böi 
kunna fyllas genom inflytande afgifter af dem, som besöka museet, 
derest äfven de dagar, då tillträdet hittills varit fritt,. en ringare in- 
trädesafgift, t. ex. af fem eller tio öre, ålades de besökande. Detta 
är något, som, efter hvad jag hört, brukas vid åtminstone några ut
ländska museer, och det kan icke annat än förefalla mig orimligt att 
staten skall tillsläppa medel till deras afiöning, som skola hafva till
syn öfver att de, som besöka museum, der icke föröfva något ohägn.
Den af mig för sådant ändamål föreslagna afgitten bör icke kunna 
afskräcka någon från att besöka museet. Ty icke lärer väl den, som 
från landsorten reser upp till Stockholm finna sig af en afgift på o 
eller 10 öre förhindrad från att göra ett sådant besök, och hvad 
stockholmsborne sjelfva beträffar, bör val denna obetydliga utgift upp
vägas af fördelen att hafva muséet i sin närhet. Om således Kong .
Maj:t vidtoge denna åtgärd skulle sannolikt derigenom icke allenast 
kunna beredas nödiga medel till fyllande af bristen i dessa vaktmästa
res afiöning, utan ock inflyta medel, som kunde användas för samlin
garnas ytterligare ökande.

På grund af hvad jag sålunda anfört, får jag yrka bifall till Ut
skottets betänkande, dock med den förändring att, i fråga om bo
ningen åt intendenten vid nationalmuseum, lönen bestämmes till 4,000 
kronor, och tjenstgöringspenningarne till 2,000 kronor, således den 
förändring att totalbeloppet minskas med 500 kronor.

Lördagen den 3 April, f. m.
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Friherre Norden falk: Då jag har mig särskildt bekant att bland 
Xationalmusei tjenstemän några hafva förmåtts bibehålla sina befatt
ningar oaktadt den klena allöning, som för närvarande bestås dem, 
endast under förhoppning att äfven för dem någon gång en lönere
glering skulle komma till stånd, så har jag icke kunnat annat än med 
glädje _ se, att en sådan reglering äfven under nuvarande bistra tider 
dock icke blifvit af Stats-Utskottet undanskjuten, utan att tvärtom 
en sådan med dess tillstyrkande här föreligger.

Den fleråriga tjenstgöring, jag haft vid Nationalmuseum såsom 
ledamot af dess nämnd, har gjort det till en pligt för mig att sätta 
mig in uti förhållandena derstädes, deribland det arbete som kräfves af 
museets tjenstemän och vaktbetjening, och vid den granskning af 
komiterades förslag till den ifrågavarande löneregleringen, som varit 
nämnden ålagd, har jag i min män sökt att med största möjliga sam- 
vetsgrannhet väga hvarje post. Öfvertygad, som jag derföre var, att 
det förslag, som komiterade afiemnade till Kongl. Maj:t, icke innehöll 
några öfverdrifna siffror, kunde jag icke utan ledsnad se de nedsatt- 
ningar, som af Kongl. Maj:t deri gjordes. Nu har emellertid Utskot
tet föreslagit en ytterligare afprutning på 900 kronor. Sålunda kar 
Utskottet föreslagit en inskränkning af semestertiden för två aftjenste- 
männen till en månad och derigenom besparat statsverket eu utgift af 
hela 100 kronor årligen. Men den förnämsta afprutningen gäller dock 
aflöningsstaten för vaktbetjeningen.

Hvad först beträffar förste vaktmästarebefattningen, så har af 
Herr Statsrådet och Chefen för Kongl. Ecklesiastikdepartementet redan 
anförts de skäl, hvarföre innehafvaren af denna befattning, som dels 
har att uppbära inträdesafgifterna och dels bör besitta en viss språk
kunskap, lör att kunna åt besökande främlingar lemna nödiga upp
lysningar, med fog kan hafva anspråk på något större aflöning än 
den, som bestås åt förste vaktmästare i allmänhet. Uti den för denne 
vaktmästare ursprungligen af komitén föreslagna aflöningen har 
emellertid af Kongl. Maj:t nedprutats 150 kronor och nu af Utskottet 
ytterligare 150 kronor. Jag tror att denna lilla besparing åt stats
verket icke är väl använd, då det är af vigt att få platsen v-il besatt.

Hvad angår nedprutningen af 50 kronor i aflöningen åt gårds
drängen, så tror jag visserligen att afsaknaden för honom af detta 
belopp är större och känbarare, än vinsten för statsverket, men jag 
skall dock icke yttra något vidare derom, ehuru afprutningen svnes 
mig olämplig.

Hvad åter vidkommer de öfriga vaktmästarebefattningarne, så är 
denna fråga icke så obetydlig och likgiltig som den vid första påse
ende kan förefalla. Hvarken Kongl. Maj:t eller Utskottet har ifråga
satt någon minskning i dessa vaktmästares antal, och en sådan minsk
ning tror jag icke heller vara förenlig med bevarandet af nödig trygg
het. Icke heller har jag hört någon anmärkning göras mot de till 
dessa befattningars aflönande föreslagna belopp, 800 kronor för dem 
som hafva ständig tjenstgöring och 400 kronor för de öfriga.

Men dessa belopp utgöra sammanlagdt just 5,600 kronor, eller det 
belopp som Kongl. Maj:t föreslagit. Utskottet har nu sökt bespara stats-
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verket 600 kronor och härför anfört tvenne skäl. Det ena är eu antydan 
derom, att lifrustkainmarens vaktmästare skulle kunna biträda vid 
konstsamlingens bevakning, i en senare punkt åt detta betänkande, 
nemligen den 46:te, har Utskottet dock sjelf vederlagt detta skäl, då 
Utskottet fullt rigtigt påpekat behofvet af att lifrustkammaren så snart 
som möjligt Hyttas till annan, mera lämplig lokal, och här är ju fråga 
om en bestående reglering af musei anslag.

Vidare har Utskottet antydt, att man skulle kunna använda eu 
de! af inträdesafgifterna till vaktmästarnes aflöning. Dervid vill jag 
törst anmärka, att det synes mig något riskabelt att af eu så oviss 
inkomst som denna anvisa löner, och vidare att af dessa medel 1,000 
kronor redan äro af Utskottet beräknade att användas till minskning 
af utgifterna för lifrustkammaren. Och då jag icke finner i den före
slagna regleringen af nationalmusei stat någon post för restaurering 
af talior, en utgift, som är nödvändig och som alit framgent åter
kommer, så måste jag antaga, att öfverskottet af inträdesafgiften just 
är afsedt för denna nödiga utgifts betäckande. Om man nu på denna 
inkomstpost ytterligare anvisar medel till aflöning åt museets vakt- 
betjente, så fruktar jag återstoden skall för det nämnda ändamålet 
blifva alldeles otillräckligt. Den siste talaren hav antydt, att saken 
skulle kunna hjelpas dermed, att en viss afgift, gällande hvarje (lag i 
veckan, blefve bestämd för besök i museet, och han ansåg en sådan 
åtgärd så mycket lämpligare, som den enligt hans förmenande vore 
öfverensstämmande med förhållandena fierestädes utomlands. För min 
del får jag tillstå, att, eliuru jag tror mig halva någon kännedom om 
utlandets museer, jag likväl icke vet något enda, der en sådan stän
dig afgift är bestämd. Äfven der har man i allmänhet reglerat på 
det sätt, att besöken äro för vissa dagar i veckan belagda med eu 
högre och för andra dagar åter med en lägre afgift, men att jemväl 
under vissa dagar tillträdet är afgiftsfritt. Och jag tror derföre icke 
att en sådan anordning som den ärade talaren föreslog är att re
kommendera .

Han har också vändt sig emot Utskottets förslag i afseende på 
intendentens aflöning. Han yttrade, att då han icke kunde inse något 
skäl, hvarföre denne tjenstemans aflöning skulle vara större än riks- 
autiqvariens, han icke heller kunde finna sig vid den föreslagna siff
ran. Jag tror att Utskottet nog sjelf försvarar denna siffra, men 
tillåter mig dock att dervid tiliika erinra, att dels för statens histo
riska museum förefinnes ett anslag för bestridande af resekostnader 
för riksantiqvarien och hans biträden, hvaremot intendenten vid konst - 
afdelningen, som ofta nog måste göra resor i och för den uppsigt 
honom åligger öfver statens samlingar å de olika lustslotten, hittills 
sjelf bekostat dessa resor, hvilka, om också icke hvar för sig uppgå
ende till så särdeles betydande belopp, dock ofta måste återkomma 
och derföre verkligen kunna sägas medföra en afkortning i intenden
tens inkomster. Dels utjemnas ock skiluaden emellan de båda tjenste- 
männens olika aflöniugar i väsentlig mån derigenom, att vid statens 
historiska museum icke obetydliga medel äro anslagna för den litte
rära verksamhet, hvilken, såsom Herrarne känna, derstädes ganska
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Angående 
ny stat för 
National
museum. 
(Fort.g.)

vidsträckt och till heder för vårt land bedrifves. Jag anser att så
lunda riksantiqvarien kan påräkna till och med en högre inkomst än 
intendenten skulle få, äfven med det lönebelopp, som nu är föreslaget.

Jag ber att äfven få säga några ord i afseende på den ändring, 
som Utskottet i öfrigt gjort i det Kongl. förslaget. Utskottet föreslår 
att de medel, som äro afsedda till inköp af lefvande konstnärers ar
beten, hufvudsakligast skola användas till inköp af lefvande norska 
och danslm konstnärers arbeten. Jag har ingenting att invända mot 
de skäl, som af Utskottet anförts för denna ändring; jag vill endast 
uttala den förhoppning, att äfven den norska staten snart, i likhet 
med den danska, måtte vidtaga enahanda åtgärd, på det att recipro- 
citet härutinnan må komma till stånd. Jag skulle också gerna hafva 
sett, att Utskottet, då det jemte vårt broderland Norge nämnt ett 
annat land, äfven nämnt Finland, tv det kan icke vara Utskottet 
främmande, att detta land, som stått och ännu i många afseenden står 
oss nära. på senare tider haft att uppvisa betydande konstnärsnamn, 
som borde i nationalmuseum finnas representerade.

T afseende på staten för Nationalmuseum vill jag fästa uppmärksam
heten på ett förhållande, som jag icke sett af Utskottet berördt, nemligen 
att på denna stat förekomma utgifter såsom för bränsle, eldare, port
vakt, renhållning etc. som äro gemensamma för statens historiska 
museum och Nationalmuseum, men som blifvit uppförda ensamt på 
Nationalmusei stat, hvarföre också denna synes relativt större.

På det ingen må draga den slutsatsen af hvad jag tog mig fri
heten nämna om min befattning vid Nationalmuseum, att jag talar i 
egen sak, ber jag få upplysa, att mitt uppdrag vid museet icke varit, 
eller i förslaget är afsedt blifva förenadt med någon slags ersätt
ning.

Ehuru jag icke gillar reservanternas i Första Kammaren förslag, 
att semestertiden för de tvenne amanuenserna skall bestämmas till 
endast en månad, utan tror att det Kongl. förslaget i det afseendet 
har ganska goda skäl för sig, då meningen med denna semester är att sätta 
amanuenserna i tillfälle att utbilda sig genom utländska resor, hvilka 
icke gerna kunna företagas på så kort tid som en månad, vill jag 
likväl instämma i detta ändringsförslag, emedan jag tror att det är 
det enda, som har någon sannolikhet för sig att vinna Riksdagens 
bifall.

Jag hemställer derför vördsamt om proposition på bifall till den 
af Herrar Ekman, Nordenfelt, Grefve Sparre, med flera afgifna re
servation.

Herr Danielson: Nog hafva vi erfarenhet af att tjenstemännens 
löner betydligt förstorats vid hvarje lönereglering, men jag kan knap
past erinra mig, att någonsin en så betydande löneförhöjning, som 
den nu för Nationalmusei tjenstemän föreslagna, blifvit begärd.

Som vi se, åtnjuter intendenten nu i lön och dyrtidstillägg 3,000 
kronor, men enligt Utskottets förslag skulle han erhålla 6,500 kronor 
eller mer än dubbelt så mycket som förut. Jag kan, som sagdt, icke 
påminna mig, att Riksdagen vid något föregående tillfälle bifallit en
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så väsentlig löneförhöjning, hvarför det också skulle se besynnerligt 
ut, om Riksdagen nu bifölle Nationalmusei stat, sådan den åt Utskot
tet blifvit föreslagen. Jag tror derför, att den af Herr Liss Olof 
Larsson föreslagna nedprutniugen är fullt berättigad och jag kan 
heller icke finna, hvarför intendenten skall halva större lön än riks- 
antiqvarien. Jag skulle visserligen vilja föreslå en ännu större ned- 
prutning, men då jag icke vet, om ett sådant förslag kan hafva ut- 
sigt att vinna framgång, förenar jag mig i det af Herr Liss Olot 
Larsson framstälda yrkandet, nemligen att lönen för intendenten be
stämmes till 4,000 kronor och tjenstgöringspenningahie till -.000 
kronor, och hoppas att Kammaren måtte der till lemna sitt bifall.

Härmed var öfverläggningen slutad. Herr Talmannen gaf fö’ ot 
proposition på bifall till Utskottets hemställan samt derefter, enligt 
de meningar som förekommit, dels på bifall till nämnda hemställan 
med den af Herr Liss Olof Larsson föreslagna förändring, dels på 
antagandet af det förslag, Herrar C. Ekman, L. K ord eu fel t med flere 
i sin vid punkten fogade reservation framstält, dels ock på Hen ■ 
A. Larssons under öfverläggningen gjorda yrkande; och förklarade 
Herr Talmannen sig anse röstöfvervigt förefinnas för Herr Liss Olot 
Larssons ändringsförslag. Votering blef begärd samt företogs, sedan 
till kontraproposition antagits yrkandet på bifall till hvad uti Herr U. 
Ekmans med fleres reservation blifvit föreslaget, enligt en nu uppsatt 
och af Kammaren godkänd så lydande voteringsproposition:

“Den, som bifaller Stats-Utskottets i lista punkten af dess Utlå
tande N:o 12 gjorda hemställan, med den förändring den som af 
Herr Liss Olof Larsson uti hans vid Utlåtandet fogade reservation före
slagits, röstar
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Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bär Kammaren i förevarande afseende beslutat i 
öfverensstämmelse med Herrar C. Ekmans med fleres mot Utskottets 
hemställan afgifna reservation.

Omröstningen utföll med 131 ja mot 53 nej; varande alltså be
slut fattadt i enlighet med ja-propositionen.

Punkten 2:

Angäemlv 
ny stat Jöt 
National- 
museum.. 
(Forts.)

Bifölls.
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netuiskott åt 2 punUenk 3 hade Utskottet yttrat sig öfver Herr A. W. Wi- 
kommin i• gafdts inom Andra Kammaren afgiina motion N:o 27, innehållande 

strar. förslag derom, att de komministrar, hvilkas löneförmåner enligt löne- 
regleringsresolutionen, bostället inberäknadt, vid uppnådda 65 eller 70 
lefnadsår och 40 tjensteår icke uppginge till 1,500 kronor, måtte ur 
löneregleringsfonden eller af statsmedel årligen bekomma så stort till— 
skott, att lönen komme att utgöra 1,500 kronor; och hade Utskottet 
hemstalt,
anleda^ berÖrtla motion icke måtte tiJ1 någon Riksdagens åtgärd för-

I anledning åt denna hemställan yttrade motionären

Hen Wigardt: Erfarenheten lärer väl hafva visat, att flertalet 
menmskor vid uppnådda sjuttio lefnadsår äro i mer eller mindre mån 
sjukliga och skrala. År detta eu allmän sanning, så lärer väl ifråga
varande klass åt tjeustemän, komministrarne, ej derifrån göra något 
undantag och hafva derföre ej kunnat undgå att vid 65 eller 70 lef
nadsår och efter 40 tjensteår blifvit i väsentlig mån berörda af tidens 
tratande tand. Också får det väl antagas, att de vid denna ålder i 
aumanhet äro i behof af tjenstebiträden. Men, mine Herrar, huru 
SKoia de val kunna med eu lön af 800 till 1,200 kronor aflöna tjenste- 
bitrade, med vanligaste lönen 1,000 kronor, bostället inberäknadt, 
hvilkas hus de ha skyldighet nybygga och underhålla? Dessutom fin
nas några boställen inom Wexiö stift, hvilka blifvit så högt taxerade 
vid senast verkstälda lönereglering, att nettobehållningen af afkast- 
nmgen icke uppgått till hälften af det belopp, hvartill denna afkast- 
nmg uppskattats. Om således dermed skulle aflönas biträden, så får 
man val erkänna, att komministrarne skulle hafva föga eller intet åter 
att i el va utaf. Visserligen kan man icke påstå, att någon kommini
ster lider nöd i. egentlig mening; men till följd af den ringa lönen 
bär dock denna tjenstemannaklass att dragas med bekymmer och för- 
sakelser tor sin bergning.

Äfven är det bekant, att det finnes församlingar så små, att de 
icke uppgå till mera än till 9—14 hela hemman, och då dessa för
samlingar icke kunna låta sina själasörjare svälta, måste dessa senare,, 
nuru förödmjukande det än må vara för en samvetsgrann själasörjare 
anropa törsamlingarne om bidrag till en någorlunda anständig berg- 
nmg. Dessutom är det uppoffrande för dessa församlingar att, utöfver 
den bestämda lönen, för prestens bergning göra årliga och dryga till
skott. Med min motion i ämnet afsåg jag hufvudsakligen, att dessa 
komministrar vid förenämnda ålder skulle bekomma ett sådant till
skott ur löneregleringsfonden, att lönen komme att uppgå till 1,500 
kronor. Jag framstälde visserligen i min motion ett annat alternativ, 
eller att tillskottet skulle utgå af statsmedel, och detta för den hän
delse, att Riksdagen skulle befinnas icke ega rättighet att förfoga öfver 
löneregleringsfonden. Men ingalunda har det varit min mening att 
skapa en ny lönestat för ifrågavarande tjenstemän, utan min tanke 
var, att Stats-Utskottet skulle föreslå en skrivelse till Kongl. Maj:t,
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med begäran att Kongl. Maj:t täcktes tilldela dessa komministrar löne- 
tillskott ur löneregleringsfonden, hvartill densamma i främsta rummet * kg°mn; 
bör användas. Åt Kongl. Maj:ts proposition har jag funnit att denna strar_ 
tond icke är så obetydlig, och jemväl ber jag att få erinra om, att (Forts.) 
det begärda understödet skulle vara behöfiigt liufvudsakligen endast i 
Wexiö stift och att för detta stift den erforderliga summan troligen 
icke komme att uppgå till mera än 1,000 kronor om året för när
varande. I nämnda stift finnas nemligen endast tre personer, som 
skulle kunna komma i åtnjutande af det begärda tillskottet. __

Utskottet har nu i sitt utlåtande egentligen endast svarat pa det 
sista alternativet i min motion eller att det behöfiiga anslaget skulle 
utgå af statsmedel; och jag har, som jag redan antydt, icke något 
att anmärka mot det resultat, hvartill Utskottet i detta hänseende 
kommit. Deremot har Utskottet icke yttrat sig om min framställning, 
att tillskottena skulle utgå ur löneregleringsfonden. Denna fond är 
ju till eu del tillkommen af statsmedel; och säkert är åtminstone, att 
den kommer att ökas och underhållas genom kronans medel, nemligen 
sådana som inflyta från de ecklesiastika boställenas skogar. Jag bni 
nyligen härå erhållit ytterligare bekräftelse derigenom, att jag från 
ett par komministrar erhållit i uppdrag att till skogsstyrelsen inlemma 
handlingar i dylika ärenden; och har jag dervid funnit, att skogs
styrelsen förordnat, att, med undantag af hvad som af bostållsskogarne 
är för bostället oundgängligen nödigt, all afkomst af dessa skogar 
skall tillfalla löneregleringsfonden, som troligen får sin fond förökad 
och underhållen genom skogarnes afkastning på ecklesiastikboställena 
just från Wexiö stift. Under sådana förhållanden tror jag att det 
icke vore olämpligt att afiåta en skrivelse till Kongl. Maj:t med be
gäran om hjeip ur nämnda fond till dessa gamla komministrar. Jag 
medger, att frågan kan synas mången vara af obetydlig vigt och att 
så kanske särskilt synts de Utskottets ledamöter, som äro från nya 
Sverige, der inga komministraturer finnas, men min afsigt har varit 
och är att söka skaffa rättvisa åt så val dessa som andra statens 
tjenstemän och tror jag att det vore Riksdagen värdigt härtill medverka.

På grund af hvad jag sålunda anfört anhåller jag hos Herr 1 al
mannen om proposition på återremiss, under förhoppning, att Ut
skottet vid förnyad handläggning af frågan behjertar dess vigt och 
framlägger förslag till skrivelse till Kongl. Maj:t i det åt mig nu an- 
gifua syftet.

Herr Abr. Rundbäck: Ehuru jag för tillfallet har svårt att
göra mig hörd, ber jag dock att få säga några ord i denna fråga.
Det sker alls icke för att klandra Utskottet, hvars såväl motivering 
som resultat jag tvärtom finner fullkomligt rigtiga. Jag kan cierföre 
icke heller instämma med motionären i hans yrkande om återremiss. 
utan yrkar jag bifall till Utskottets förslag. Men jag kan icke under
låta att begagna detta tillfälle för att fästa liöga vederbörandes upp
märksamhet på, huru högst behjertansvärd denna begäran om hjeip 
är, om tillgångar till sådan finnas eller utvägar clertili kunna beredas.
1 Wexiö stift finnas 101 komministrar, hvilkas lön i medeltal uppgår
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fltfuiTou åt 1,201 kronor. Éodast lyra af dessa komministrar — deraf 3 i 
**<» kommini- ®. erna ?cl1 e.“ P& landet — hafva 2,000 kronor eller derutöfver i 

stmr. l°n; ett vida större antal har deremot endast 800, 900 å 1,000 kro- 
(Forts.) nor, boställena inberäknade.

När nu eu prestman kommer från akademien, har han, förutsatt 
att ■ han behölt skuldsätta sig endast för sin akademiska kurs, en 
skuldsumma, uppgående vanligen till 2,000, kanske till 3,000 kronor. 
t?a blir han adjunkt, och har utom vivre och bostad 150 kronor i 

eri vanlig dränglön, hvarmed han får nöja sig under dera år, 
och hvarunder han naturligtvis icke kan tänka på att amortera någon
ting på sin skuld. Så får hau en kommiuistratur. Man skali då 
satta upp erforderliga kreatur, redskap till jordens brukande samt 
bohag och måste ytterligare öka sin skuld. Sedan gifter han sig och 
tar familj, barnen växa upp och behöfva uppfostran, men huru detta, 
skall gå med den lilla lönen af omkring 1,250 kronor, det kan man 
lätt beräkna. Och härtill skall komministern, något som icke åligger 
kyrkoherden, underhålla och bygga husen på sin gård. Nu är också 
komministrarnes ställning sådan, att de icke hafva hopp om att snart 
komma ifrån denna aflöning till något bättre. Inom Wexiö stift måste 
Han för att få ett medelgodt pastorat med en lön mellan 2,000 och 
3,000 kronor halva minst 25, men i de allra flesta fall 30 tjensteår, 
innan ban kan få ett förslagsrum, och dä är han vanligen sextio år 
eller derutölver. Under de återstående lefnadsåren kan han då börja 
att, om han blir kyrkoherde, med småläudingens kända förmåga att 
hushålla och spara tänka på eu al betalning af sin skuld och att få 
do som hederlig karl. Men om han, såsom ofta är fallet, icke får ett 
pastorat, blifver det ytterst svårt för honom att draga sig fram, helst 
när han kommer i deu ställning, att han beböfver adjunkt.

Jag har endast velat begagna detta tillfälle lör att säga regerin
gen, ecklesiastikministern och Riksdagen, att, om något kunde göras 
till förbättrande af ifrågavarande komministrars ställning, vore det 
icke blott eu välgerning utan en pligt.

Häruti instämde Herr Lyth.
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Herr C. A. Larsson: Den förste talaren nämnde, att för höjande 
a.f de ifrågavarande lägst afiönade komministrarnes inom Wexiö stift 
löner till 1,500 kronor endast skulle åtgå ett belopp af 1,000 kronor. 
-lag tror allt, att detta är något för lågt beräknadt, ty huru det ifråga
satta beloppet endast skulle kunna komma att stiga till 1,000 kronor, 
bär jag åtminstone icke kunnat räkna ut, om det icke möjligen fuu- 
nes blott ett ringa fåtal, som kommit till eu ålder af 65 eller 70 är. 
Men nu tinnes det eu komminister som har 900 kronor i lön, och 
som således behöfde eu tillökning af 600 kronor, en annan med 1,150 
kronor, som behöfde 350 kronor, eu med 1,200 kronor, som behöfde 
300 kronor, sex med eu lön af 1,000 kronor hvardera, och för hvilka 
den sammanlagda tillökningen utgör 3,000 kronor, eu hvars lön upp
går till 1,050 kronor och som således erfordrade eu tillökning af 
450 kronor, tre med hvardera 1,100 kronors lön, för hvilka tillökniu-



gen sauimaniagdt skulle uppgå till 1,200 kronor, en med 1.300 kro
nor i lön, som behöfde en tillökning af 200 kronor och eu med eu 
lön af 1,220 kronor, som således behöfde eu tillökning i lönen af 
280 kronor. Om alltså alla de nu uppräknade komministrarne i stif
tet skulle erhålla den föreslagna löuetillökningen, skulle det erfordras 
en summa af 6,380 kronor. Sannolikt finnas dock llere. Presternas 
löneregleringsfond uppgick den 1 Januari 1877 till 459,608 kronor 
62 öre, och inkomsten för året utgjorde 112,984 kronor 79 öre, under 
det att utgifterna belöpte sig till 63,919 kronor 11 öre, deraf 58,525 
kronor åtgick till aflöningsfyllnad. Fondens nettobekållning utgjorde 
vid 1877 års slut 544,674 kronor 30 öre, och den hade således för
ökats med 50,000 kronor under nämnda år. Jag antager, att ett 
dylikt förhållande egt rum äfven under åren 1878 och 1879, och så
ledes skulle nettobehållningen i närvarande stund uppgå till omkring 
650,000 kronor.

Jag hemställer till Herrarne, om det icke vore lämpligast, att de 
komministrar, som hafva ofvannämnda små löner, inginge till veder
börande konsistorium med en anhållan om löneförbättring ur löne- 
regleringsfonden för presterna, och att konsistorium vände sig till 
Kongl. Maj:t. Jag anser nemligen att Kiksdagen numera icke behöf- 
ver lägga sig i dylika löneförhållanden, sedan löneregleringsfonden in
rättades. Sedan löneregleringen för presterna egt rum, har staten 
varit befriad från utgifter till presternas aflönande. Annat var för
hållandet under åren förut, då presterna hade kontant anslag af sta
ten, till löneförbättring af de svagast aiiönade prestmännen, men sedan 
löneregleringen blifvit införd, borde alla sådana anspråk hafva för
svunnit.

På sätt jag anfört synes mig således vara bäst att komministrarne 
framställa sin begäran om att få detta behöfliga tillskott, utan att 
staten skall behöfva komma med någon hjelp åt dem, och det är der- 
för jag biträdt Utskottets förslag och tillstyrkt afslag å motionärens 
begäran.

Herr Wigardt: Jag skall endast be att få upplysa den siste
ärade talaren om, att för närvarande blott finnas tre komministrar 
inom Wexiö stift, som uppnått 70 lefnadsår och 40 tjenstår, så att 
den summa här kunde komma i fråga icke vore så afskräckande. Jag 
skall be att få tillägga, att dessa komministrar verkligen blifvit vid 
löneregleringen styfmoderligt behandlade. Anledningen härtill känner 
jag icke, men säkert är att många af kyrkoherdarne med två eller 
tre gånger så stor lön, som den dessa komministrar har, blifvit till
godosedda med ett dubbelt så stort belopp. Jag vill icke härmed 
hafva sagt att clesse kyrkoherdar i de mindre pastoraten halva för 
stor lön, nej tvärtom, men de äro dock betydligt bättre lottade än ifråga
satte komministrar, hvilka väl ej kunna lefva på tredjedelen af eu knapp 
kyrkoherdelön. Jag hade några handlingar rörande dessa förhållan
den, som jag tänkt för Kammaren föredraga, men jag har lernnat dem 
till en Stats-Utskottsledamot, som jag icke ser här närvarande, och 
jag får derför be Kammaren lita på sanningen af hvad jag sagt.

Lördagen den 3 April, f m. 15

Angdendt 
lönetillskott dt 
vis'.a Jcomm/ii- 

strar.
( F orts.)

tf:o 29.
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Sedan öfverläggningen förklarats slutad, och propositioner gifvits 
enligt de gjorda yrkandena, biföll Kammaren Utskottets hemställan

Punkterna 4 och 5:

Biföllos.

Punkten 6:

Om anslagstill- 
bi ning för Up
sala botaniska 

trädgård och 
botaniska

r Hti motion N:o 20 hade ledamoten af Andra Kammaren Herr 
C. G. Hammarslcjölcl, under åberopande af otillräckligheten af för 
ändamålet nu anvisade anslagsbelopp samt af i öfrigt anförda skäl 
föreslagit, att af statsmedel måtte till förhöjande af anslagen till Upsala 
botaniska trädgård och botaniska museum å ordinarie stat anslås till 
botaniska trädgården 3,000 kronor och till botaniska museum 500 
kronor, hvarigenom trädgårdens hela årsanslag skulle blifva 6,000 
kronor och museets 1,000 kronor.

Utskottet hade, beträffande nämnda förslag, hemstält,

att detsamma icke måtte af Riksdagen bifallas.

Efter uppläsning af denna hemställan, mot hvilken Herrar C. 
Hkman, It. von Krcemer och K. O. Ljungqvist inom Utskottet reser
verat sig under yrkande på bifall till Herr Hammarskjölds motion, 
iemnades ordet, på begäran, till

Hen Hammarskjöld, som yttrade: Stats-Utskottet har i mycket 
välvilliga ordalag yttrat sig om föremålet för min motion. Naturligt
vis kan jag icke annat än vara Utskottet derför synnerligen tacksam, 
men det torde likväl icke förtänkas mig om jag känner en ännu lif- 
hgare tacksamhet för de reservanter, hvilka icke såsom Stats-Utskottet 
med välvilja af styrkt, utan med välvilja tillstyrkt min motion. Jag 
försäkrar att denna min tacksamhet skall icke blifva mindre för de 
medlemmar af Andra Kammaren, som tilläfventyrs vilja skänka sitt 
understöd, till uppnående af samma resultat som det, hvartill reser
vanterna kommit. Jag tror mig i min motion och dess motivering 
hatva tydligt visat att det anslag, som för närvarande tilldelas Upsala 
botaniska trädgård och museum, är så ringa, att dessa institutioner 
lc. .. ^UI?lia sättas och hållas i det skick, som önskligt är. Till stöd 
härför får jag åberopa Stats-Utskottet sjelf, som förklarat att »nu 
utgående anslag icke äro fullt tillräckliga och att det alltså vore önsk- 
värdt, om ökade tillgångar kunde beredas och derigenom det vid Up
sala universitet alltid med utmärkelse omvårdade naturvetenskapliga 
studiet ytterligare främjas». Då Stats-Utskottet i denna del tyckes 
gifva mig fullkomligt rätt, skall jag icke besvära Kammaren med att 
bevisa hvad som redan är erkändt. Frågan blir således egentligen 
den om universitetet sjelf har medel för fyllande af det erkända be- 
hofvet. Det är derom Utskottet säger sig icke ega visshet. Nu är
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det kändt, att Upsala universitet har såväl fastigheter som utlånade Om uraiagstw 
penningar. livad först dessa utlånade penningar angår, så förhåller öknin9 f°r Yp 
sig dermed på det sätt, att de utgöras af stipendii-donatiouer, lemnade sal-a, 
till universitetets förvaltning och med skyldighet för universitetet att ”' 
använda afkastningen till stipendier eller andra likartade ändamål. museum. 
Het ar klart att sådana utlånade medel icke kunna få användas för (Forts.) 
sådant ändamål, som här är i fråga. Vidare har akademien verkligen 
fastigheter, och det har väckt uppmärksamhet att akademien till och 
med på sista tiden inköpt nya sådana. Ja, akademien har gjort detta 
till och med i år, men detta beror icke på någon kapitalisering, utan 
pa. helt andra omständigheter. Akademien har haft fastigheter i Söder
manland och Vestmanland — den har der ännu rätt många — och 
i aflägsnare delar af Upland, hvilkas förvaltning, i följd af deras af- 
lägsna belägenhet, varit alltför dyrbar. Derföre erhöll akademien för 
några år sedan Kongl. Maj:ts tillstånd att försälja dessa fastigheter 
på auktion, men med vilkor att de köpeskillingsbelopp, som kunde er
hållas, skulle användas till inköp af andra fastigheter i akademiens 
närhet. Under flera år hafva egendomsprisen stält sig så höga, att 
akademien icke ansett klokt göra några inköp, men under de senaste 
åren, dä prisen varit nedgående, har akademien ansett det vara fören
ligt med god hushållning att fullgöra denna akademien åliggande 
skyldighet. Derjemte finnes eu donationsfond, nemligen den Stecksén- 
Norbergska, vid hvilken det vilkor är fästadt, att kapitalet skall, så 
t°rt det med fördel kan ske, nedläggas på inköpande af fastigheter, och 
det är detta som akademien under sista tiden gjort. Kammaren torde 
häraf finna, att dessa inköp af fastigheter icke utvisa att akademien 
derigenom samlat några ytterligare tillgångar. Att akademien i alla 
fall bär fastigheter, det är mycket rigtigt, äfvensom att akademien 
deraf åtnjuter inkomster, men deraf följer icke att dessa inkomster 
äro tillgängliga för nya behof. Svenska staten har äfven fastigheter, 
ja många flera än Upsala universitet, ty arrendemedlen för svenska 
statens fastigheter uppgå till 2,500,000 kronor, såsom vi alla hafva 
oss val bekant, men om någon med anledning häraf skulle i Kamma
ren säga, att vi med största lugn kunna bevilja det eller det anslaget, 
ty vi hafva ju tillgångar i arrendemedlen, då undrar jag hvad man 
skulle svara? Jo, naturligtvis det att dessa tillgångar äro redan be
räknade för andra utgifter, som staten har att bestrida. Så är äfven 
förhållandet med inkomsterna af akademiens fastigheter; de finnas 
upptagna i den för akademien faststälda stat, i hvilken upptagas alla 
de ordinarie utgifter, som för akademiens räkning skola utgå och i 
och för dessa utgifter äro akademiens inkomster beräknade.

Nu är det Riksdagen val bekant, att akademiens inkomster be- 
klagligtvis icke räcka till för dess utgifter, utan att staten — jag er
känner det med nöje — många gånger välvilligt träd t emellan och 
beviljat anslag för akademiens behof. Jag undrar om detta skulle 
hafva skett, om akademiens inkomster varit odisponerade? Nej, visst 
icke; ty icke hade då Första Kammaren eller Andra Kammaren eller 
Kongl. Maj:t kunnat förfära så oförståndigt som att gifva penningar

Andra Kammarens Prot. 1880. N:o 29. 2
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tai ett ändamål, hvarför penningar redan rinnas. Således tror jag mig 
'"botaniska n.u hafva visat att dessa fastigheter icke gifva några odisponerade

iräkttard och tillgångar.
k -cicka Det finnes slutligen äfven en fond, nemligen reservfonden, till

hvilken åtskilliga öfverskottsinkomster ingå, Denna fond liar till ända- 
* s' mål att bestrida de tillfälliga utgifter, som kunna förekomma, och 

medlen utanordnas då på universitetets förslag af vederbörande myn
dighet, Men denna fond är för närvarande till den grad medtagen 
till följd af de extra utgifter, som den nya universitetsbyggnaden ådragit 
akademien, att derur några nämnvärda bidrag till andra ändamål icke 
på länge torde kunna erhållas. Från denna fond har emellertid under 
de senaste åren till Botaniska trädgården utgått ett årligt anslag af 
1000 kronor, men fonden är, såsom jag nämnt, egentligen afsedd för 
tilllälliga utgifter, och då här icke är fråga om en sådan tillfällig utgift 
för ett eller två år, utan om ett stadigvarande behof, så torde man 
lätteligen finna att denna fond icke är att för detta behof påräkna.

Hur har det dä hittills tillgått med vården af ifrågavarande in
stitutioner? Jo, dels hafva de icke underhållits såsom sig bort, och 
d^ls hafva medel beredts derigenom, att den nuvarande intendenten, 
enligt hans egna ord, är en af de största tiggare i hela Sverige, — 
och jag kan sjelf ej annat än erkänna, att hans begåfning i detta 
såsom i många andra hänseenden icke är ringa. Han bar tiggt både 
inom och utom landet, ja, ända bort i Amerika, och har lyckats få 
ihop en liten summa här och en liten der och har hittills på det 
sättet hjelpt sig nödtorfteligen fram.

Om jag nu också bortser derifrån, huruvida det kan anses skickligt 
och passande, att en statsinstitution för sitt underhåll är hänvisad till 
tiggeri till och med å så afiägsna orter som Amerika, så torde det dock 
vara en bekant sak, att den, som kommer och tigger fiere gånger, til! slut 
blir obekväm och blir körd på porten, och det är just af fruktan här
för som intendenten icke längre vågar fortsätta med sitt tiggeri. Jag 
kan icke heller tänka mig, att Andra Kammaren kan vilja hänvisa 
honom till en dylik utväg. Då återstår den frågan: är det väl så 
angeläget, att dessa institutioner hållas i skick och att utvägar härför 
beredas? 1 det afseendet, har jag två omständigheter att för Kamma
ren framlägga. — Det är kändt, hurusom Sveriges vetenskapliga stor
het väsentligen ligger inom det naturvetenskapliga området. Det är 
på detta område vi inom vetenskapen skurit våra förnämligaste lag
rar, och framför alla hafva vi der Linnés stora namn, som utgått öfver 
hela den civiliserade verlden! Deraf följer ock, att den stad, der han 
verkat, och den trädgård, som i viss mån ännu bär hans namn, till
draga sig främlingens särskilda uppmärksamhet. Det kan icke vara 
annat än ganska nedsättande för oss, om främlingen finner denna trädgård 
i ett allt annat än tillfredställande skick och att orsaken härtill tydligen 
endast är brist på penningar. Ja, hyllar man, som en och annan, den 
åsigten, att man bör stoltsera med sin fattigdom, då må det så vara, då 
kan det vara skäl att fortfarande låta det vara som det är. Men så böra 
vi väl dock icke göra. Just nu i sommar skall i Sverige hållas ett 
större naturforskaremöte. Alla deltagarne deri skola naturligtvis se
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den botaniska trädgården och det botaniska museet och förvånas öfver 
dess bristfälliga skick. Hvad skali man då svara?

Men det tinnes också ett mera praktiskt skäl för denna sak. Den 
Andra Kammaren känner varmt deltagande för naturvetenskapens stu- 
dium. Den vill, att naturvetenskaperna äfven skola i vidsträckt mån 
studeras i skolan. Men vill man komma derhän, så måste man också 
tillse, att utbildningen af lärare i detta ämne blir tillfredsställande. I 
b varje läroämne är undervisningsmaterielen af högst väsentlig betydelse, 
och den botaniska trädgården och det botaniska museet äro en vä
sentlig del af undervisningsmaterielen för naturvetenskapens studium. 
Vill man nu, att detta studium skall frodas och vill man dess fram
gång, så måste man äfven bereda dem, som bafva undervisningen i 
detta ämne sig anförtrodd, de oundgängliga medlen för denna under
visnings meddelande på fullt tillfredsställande sätt.

Det är på dessa skäl jag nu vågar förorda bifall till den Ut
skottets betänkande bilagda reservation, hvarmed den af mig väckta 
motionen i allo öfverensstämmer.

Chefen för Kongl. Ecklesiastikdepartementet Herr Statsrådet Malm
ström: Jag har endast i få ord velat gifva tillkänna, att, fastän Kongl. 
Maj:t icke i öfverensstämmelse med den hemställan som gjorts från 
Upsala universitets konsistorium och kansler, föreslagit beviljande af 
det anslag, som af motionären blifvit begärdt, jag likväl, långt ifrån 
att afstyrka denna motion, tvärtom skulle vilja tillstyrka bifall till 
hvad motionären begärt. Det kan nemligen icke lida något tvifvel, 
att detta behof förr eller senare måste tillfredsställas. Att dess 
vilande nu icke blifvit af Kongl. Maj:t begärdt, oeror väl hufvud- 
sakligen derpå, att Kongl. Maj:t på grund af en underdånig hemställan 
från Chefen för Finansdepartementet, under den 12 December förlidet 
år, anbefalt samtliga departementscheferna att, såvidt möjligt, hålla 
förslagen till anslag i den nya statsregleringen inom de gränser, som 
vid förra Riksdagen faststäldes. Men, som sagdt, tvifvelsutan måste 
detta behof förr eller senare tillfredsställas, och, derest det begärda 
och nödiga anslaget redan nu beviljades, skulle detta medföra bland 
annat den fördelen, att intendenten, om han sålunda tillförsäkrades 
att under nästa år få åtnjuta detta anslag, möjligen skulle kunna 
bereda sig utväg att redan under innevarande år någorlunda iordning
ställa Botaniska trädgården i och för det förestående Skandinaviska 
naturforskaremötet.

Vidare anfördes icke. Sedan propositioner gifvits såväl på bifall 
till Utskottets hemställan som ock på Herr Hammarskjölds yrkande, 
biföll Kammaren, enligt nämnda yrkande, den i Herr C. Ekmans med 
deras reservation gjorda, med motionärens förslag öfverensstämmande 
hemställan.

Lördagen den 3 April, f. m.

Punkten 7: 

Bifölls.

Om anslag still
ök ning för Up- 
s a l a bota n i ska 
trädgård och 

botaniska 
museum. 
(Forts.)
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Angående 
förändring af 
reaUäroverket 
i Oskarshamn.

Punkten 8:

Uti Herr B. Lindgrens inom Andra Kammaren väckta motion 
N:o 39 var föreslaget, att Riksdagen måtte på det sättet förändra 
sitt år 1877 angående Oskarshamns läroverks utvidgning fattade be
slut, att det för berörda läroverks utvidgning från treklassigt till fem- 
klassigt anvisade anslag finge, med iakttagande deraf, att kommunen 
bekostade fullt ändamålsenlig lokal för läroverket, utgå på enahanda 
vilkor, som anslagsbeloppen till öfriga femklassiga allmänna läroverk 
i riket eller så, att undervisning i 4:de och 5:te klasserna komme 
att meddelas å både den klassiska och reala linien.

Utskottet hade hemstält,

att Herr Lindgrens ifrågavarande framställning måtte af Riksdagen 
lemnas utan afseende.

Ordet begärdes af

Herr Lindgren, som yttrade: Då Stats-Utskottet i den nu före
dragna punkten afstyrkt bifall till den motion, jag väckt angående 
ändring i 1877 års riksdagsbeslut om utvidgning af läroverket i Oskars
hamn, torde det tillåtas mig att yttra några ord i saken. På Kongi. 
Maj:ts framställning anvisade 1877 års Riksdag nödiga medel för 
läroverkets i Oskarshamn utvidgning från 3- till 5-klassigt, med vilkor 
dock att utvidgningen icke finge afse den klassiska linien, ehuru 
kostnaden, ej hade blifvit högre, om utvidgningen omfattat äfven denna 
linie.

Såsom skäl för läroverkets inskränkning till realliuien anförde 
1877 års Riksdag, enligt hvad Utskottet omförmäler, “dels att Oskars
hamn vore hufvudsakligen en handelsstad och dels att, då det af 
Kongi. Maj:t angifna syftet med utvidgningen vore att bereda ynglingar 
tillfälle till förvärfvande af de kunskaper, som gjorde dem mogna att 
söka inträde vid tekniska läroverk, handels- och landtbruksinstitut 
m. m., ett läroverk, som uteslutande afsåge den reala bildningen, 
syntes lämpligare för bibringande af kunskaper i deuna rigtning än 
ett läroverk, der undervisningen vore delad på båda linierna/'

De skäl åter, Kongi. Maj:t framlagt till stöd för sin framställning 
derom, att läroverket uti sitt utvidgade skick äfven skulle omfatta 
den klassiska linien, har jag anfört i min motion och behöfver ej här 
återupprepa dem. Oskarshamns samhälle är Kongi. Maj:t och Riks
dagen särdeles tacksamt för hvad som kommit det till godo uti ifråga
varande afseende, men att läroverket i sitt nuvarande skick ej fullt 
motsvarar samhällets behof, derom vittnar den omständigheten, att 
stadsfullmäktige enhälligt beslutat uppmana mig att väcka motion i 
ämnet. Det har nemligen redan inträffat, att åtskilliga föräldrar, 
hvilka önskat, att deras barn skulle erhålla undervisning på den 
klassiska linien, nödgats, ehuru läroverk finnes inom samhället, sända
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dem till andra städers läroverk tidigare än som varit af nöden, derest Angåtn^ 
berörda inskränkning i afseende på sjelfva undervisningen vid läroverk °™lläroverket 
ej förefunnes. Detta förhållande har synts befolkningen i staden och i Oskarshan. u 
orten der omkring desto mera betungande, som läroverkets utvidgning (Forts.) 
till 5-klassigt äfven på klassiska linien ej skulle erfordrat den ringaste 
förhöjning i statsanslaget, utan kunnat och fortfarande kan åstad
kommas för samma kostnad; och då studiet af latin är nödvändigt 
för afl liggandet af åtskilliga examina, så torde det vara med billighet 
förenligt, att de, som önska läsa detta språk, också må beredas till- 
fälle dertill utan allt för stor kostnad. Skulle i {ramtiden latin såsom 
läroämne upphöra vid de 5-klassiga elementarläroverken, kan den 
klassiska afdelningen äfven vid Oskarshamns läroverk upphöra utan 
någon annan svårighet än som skulle möta för indragning af klassiska 
linien vid andra 5-klassiga läroverk. Då nu, på sätt jag haft äran 
anföra, den undantagsställning i förevarande afseende, hvari Oskarshamns ^ 
läroverk för närvarande befinner sig, medför stora olägenheter och 
svårigheter för samhället och den kringliggande trakten samt rättelse 
härutinnan kan ske ganska lätt och utan den ringaste uppoffring för 
staten, så vågar jag hemställa, att Kammaren, med afslag å btats- 
Utskottets ifrågavarande hemställan, måtte bifalla min motion.

Efter det öfverläggningen härmed förklarats slutad och proposi
tioner blifvit framstälda såväl på bifall till Utskottets hemställan som 
ock på Herr Lindgrens yrkande, biföll Kammaren Utskottets hem
ställan.

Lördagen den 3 April, f. m.

Punkterna 9—11:

Blefvo jemväl bifallna.

Punkten 12:

Uti sin inom Andra Kammaren afgifna motion N:o 112 liade 
Herr A. W. Westerdal, i syfte att bereda tillfälle till införande vid 
folkskolelärareseminarierna af undervisning i slöjd, föreslagit, att för 
nämnda ändamål anslaget till ifrågavarande läroanstalter måtte höjas 
med 5000 kronor, att på ordinarie stat uppföras.

Om höjmng af 
anslaget till
folk&ole- 

lärarescml t< 
vi emu.

Utskottet hade tillstyrkt,

att Herr Westerdals berörda förslag icke måtte vinna Riksdagens 
bifall.

Efter föredragning af denna punkt, vid hvilken Herrar Grefve 
C. Beck- Pris, K. O. Ljungqvist och Ola Andersson i Burlöt inom 
Utskottet reserverat sig, yttrade

Herr Westerdal: Då Utskottet icke ansett sig kunna tillstyrka 
Riksdagen att bifalla mitt förslag, har detta, såsom af betänkandet
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jV<ksfr,U- 
lärarenewina 

■riernn. 
(Forts.)

°Z T^./ synes, icke berott derpå, att Utskottet sjelft ogillat förslagets syftning, 
/ ' u utan föranledts deraf, att Kongl. Maj:t vid 1877 års Riksdag föreslog, 

att, för utvidgning af seminarierna med ännu eu årsklass samt för 
införande vid dessa läroanstalter af undervisning i slöjd, en tillökning 
måtte beviljas i anslaget till folkskolelärareseminarierna af 13,500 
kronor, hvilken framställning endast på det sätt af Riksdagen bifölls, 
att för seminariernas utvidgande med en fjerde eller förberedande 
klass anslaget till nämnda läroanstalter höjdes med 8,550 kronor.

Visserligen halva sedan dess icke mer än tre år förflutit; men 
denna tid har doek icke gått spårlöst förbi. Herrarne torde hafva i 
minnet, att härstädes nyligen varit anordnad eu utställning af slöjd
alster, dervid företeddes eu vacker profkarta på hvad som kan åstad
kommas genom den så kallade hemslöjden, och tiden synes mig nu vara 
inne, då man bör låta sig angeläget vara att göra allt hvad man 
kan för att gå vidare framåt på den vägen och på detta sätt göra 
stats besparingar, k vilka kunna mångdubbla den behållning, som i min 
tanke står att härigenom vinna. Men för att kunna åstadkomma 
införandet af slöjd i hemmet och folkskolan är det ju nödigt, att 
lärarue, som skola bibringa barnen undervisning häruti, sjelfva deruti 
äro hemmastadda,

Jag skulle gerna vilja yrka bifall till mitt förslag, om jag trodde 
mig kunna påräkna något understöd inom Kammaren.

Emellertid tillåter jag mig att uppläsa tjugo rader ur ett ut
låtande, som i dag blifvit till Kammarens ledamöter utdeladt ifrån 
Första Kammarens andra tillfälliga Utskott, om afiåtande af eu skrif- 
velse till Kongl. Maj:t med anhållan om tillsättande af eu komité, 
för att tillse i hvad män vissa tillägg i folkskolans undervisningsämnen 
kunna och böra åstadkommas. Det heter der på 4:de sidan, nedersta 
stycket:

"Att folkskolan bör med lika allvar och nit verka för den upp
växande ungdomens fysiska och praktiska utveckling, som för dess 
psykiska och teoretiska, har Utskottet redan sökt såsom sin åsigt 
framhålla, och erkänner derför villigt, att, hvad det förra beträffar, 
eller folkskolans verkande för ungdomens fysiska och praktiska ut
veckling, detsamma från början och länge varit försummadt och 
mångenstädes ännu ej är nog tillgodosedt, men tror tillika, att de 
anmärkningar, som tidigare och med befogenhet kunnat rigtas mot 
folkskolans alltför ensidiga sträfvan för utbildningen af ungdomens 
själsförmögenheter, numera skäligen böra upphöra, sedan, jemte den 
flerårigt tillämpade undervisningen i gymnastik och exercisöfningar 
samt i trädgårdsskötsel och trädplantering, nyligen äfven tillkommit 
en dylik i slöjd, visserligen — och detta välbetänkt — icke såsom 
yrkesmessig, utan i likhet med de öfriga läroämnena i folkskolan såsom 
endast förberedande, till befordran af händighet och öfning vid hand- 
terandet af de vanligast förekommande verktygen. Såsom sådan står 
också denna undervisning väl tillsamman med de andra läroämnena, 
utan att på deras noga begränsade områden göra intrång; och långt 
ifrån att detta nya ämne skulle för folkskolan innebära en våda, skall
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det, enligt Utskottets förmenande, gifva henne en kraftig handräckning Om
‘or vidare utveckling och förko från.1* '"foiksloie-

Jag ansluter mig till denna åsigt och underställer mitt förslag läraresen,:, 
Kammarens pröfning. riema.

(Ports.)

G-refve Spar re: Jag anser den förevarande frågan vara en ibland 
de allra vigtigaste, som kunna taga Kammarens uppmärksamhet i an
språk. Vi hafva, mine Herrar, under en lång följd åt år arbetat för 
folkskoleundervisningens utveckling; men vi hafva glömt, att m/um delar 
af, om icke alla de barn, som besöka folkskolan, äro hänvisade att 
under hela sin lefnad uppehålla sig med sina händers arbete. vi be
möda oss att utbilda deras teoretiska insigter och vi önska att i sådant 
afseende hålla dem i skolan från deras sjunde till deras fjortonde åi.
Under det derpå följande femtonde året sysselsätta de sig mest med 
den s. k. nattvardsläsningen eller förberedelse till sin lörsta nattvards
gång och först under clet sextonde året komma de i allmänhet ut i 
verlden. Men under hela denna tid har eu del ungdom en ofantlig 
håg och lust att utbilda sig i helt andra rigtningar än med arbete.
De timmar, de icke egna åt boken, sysselsätta de sig med lekar och 
hvarjehanda annat och den uppfostran till arbete, som borde vara 
eu hufvudsak för alla samhällsklasser, blir försummad. Detta är i 
in in tanke ett väsentligt fel, helst skolan numera intagit den ställ
ning att barnets uppfostran der till eu del om besörj es. Medan man 
nemligen fördomdags meddelade barnen undervisning uti hemmen, så 
skar detta numera nästan uteslutande i skolorna; och föräldrarnes upp
fostrande inverkan på barnen minskas derigenom. Den uppfostran 
till, den undervisning i arbete, som barnen fördom fingo i hemmet, 
måste nu meddelas dem i skolan. Under de stunder, som barnen äro 
hemma ifrån skolan, försumma föräldrarne den undervisande egenskap, 
som de i forna tider hade, då de sysselsatte sig med barnens under
visning, och derigenom emancipera, så att säga, barnen sig ifrån för
äldrarne. När undervisningen i skolan är slutad, nar barnet ofta tagit 
sin sättning, och det kan så lätt få afsmak för arbetet, som dock är 
det väsentligaste och som utgör för menniskan den förnämsta vedei- 
qvickelsen. År det icke, mine Herrar, ganska ofta så förhållandet, 
att den, som förvärfvat sig eu smula kunskaper, anser sig för god att 
arbeta och söker sig på annat sätt sysselsättning ? Och följden äi, 
såsom jag temligen ofta varit i tillfälle att erfara, att de, som haft 
att emottaga ansökningar om anställning t. ex. vid jernvägar och andra 
företag, blifva nästan öfversvämmade af ansökningar frän personer, 
som vilja undvika handarbete och söka fä en tjenst för att genom 
skrifveri eller på annat sätt förvärfva sitt uppehälle. Så bär lornal- 
landet varit mer än en gång, och jag vet att, då helt nyligen vid en 
jernväg 8 tjenster skulle tillsättas, dertill anmälde sig icke nnndie an 
106 sökande. I samma proportion öfverallt, och antalet af dem som 
icke vilja arbeta, utan lefva på annat sätt, är i allmänhet så öfver- 
drifvef. stort, att jag fruktar, att det finnes något väsentligt fel i hela 
vår undervisning, i det att vi icke rigtat den jemväl åt arbete. I 
vårt närmaste grannland, Finland, är förhållandet helt annorlunda.
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Om höjning tf, 
anslaget till 
Jölkskole- 

liir aresemin a- 
riema. 

(Forts.)

Slöjdundervisningen i folkskolorna är der obligatorisk. Och i foikskole- 
larareseminarierna lemnas alltid undervisning åt eleverne jemväl i slöjd. 
Vid de resor som flera af mina bekanta gjort i detta land, hafva 
de, etter livad jag fått höra, funnit de allra förträffligaste frukter af 
uUX]r undervisning i slöjd, som genom reglementen är föreskrifven i 

alla folkskolor. Jag ar öfvertygad om, att sådant jemväl i vårt land 
skulle vara af nytta, men jag vet ganska väl, att fördomarne i allmän- 
het aro så stora och motviljan mot hvad som skulle kunna medföra 
ytterligare utgifter för folkskolan så stark, att man drager sig derför. 
Jag vill således för det närvarande alldeles icke påyrka nå<mn obliga
torisk slöjdundervisning i våra folkskolor. Derom är icke" heller nu 
fråga Frågan gäller blott, att åt elever vid seminarierna, åt dem, 
som skola egna sig åt folkskolelärarekallet, gifva den rigtning, att de 
frivilligt kunna införa slöjdundervisning under några timmar i folk- 
skolorna. Man har ofta sagt, att barnen i folkskolorna redan äro så 
ofverhopade med arbete, att det skulle vara origtigt att inkräkta på 
de timmar, som äro anvisade för de särskilda folkskolekurserna. Men, 
mme Herrar, inom det län, jag tillhör, har slöjdundervisningen vunnit 
så pass insteg i folkskolorna, att det redan finnes 30 eller 40 sådana 
skolor, i hvilka sådan undervisning blifvit införd med understöd af de 
medel, som 1877 års riksdag för sådant ändamål anslagit. Nåväl, 
mme Herrar, vid dessa skolor, som jag flera gånger besökt, hafva 
utan undantag lärarne med en mun förklarat, att slöjdundervisningen 
icke allenast icke inkräktat i någon mån på den öfriga undervisningen, 
utan att tvärtom den bokliga undervisningen gått mera framåt sedan 
slöjdundervisningen införts. Och förklaringen är mycket lätt. Den 
svåraste uppgiften, läraren har i fråga om meddelande af undervis
ning åt de små barnen, är att fängsla deras uppmärksamhet. Det är 
naturligt, att de små med sina spelande blickar se på helt annat än 
läraren och icke iästa sig vid hvad han säger. Men när något arbete 
blifvit dem föresatt att eftergöra och de icke göra detta rigtigt, och 
läraren påpekar för dem felet, så fästa sig dessa unga lärjungar med 
beundran vid dessa lärdomar, då de genast se det nyttiga resultat, 
som de medföra. Den uppmärksamhet, som de unga egna läraren 
under undervisningen i slöjd, fortsattes sedan vid den öfriga under
visningen, och lärarne säga, att arbetet går fortare under de åter
stående timmarne, sedan barnen först erhållit undervisning i slöjd. 
Detta nu i fråga om lärarnes ställning til) och nyttan af denna un
dervisning.

Men det är en annan sak, hvarå jag ber lå fästa uppmärksamhet. 
Arbetet såsom uppfostringsmedel är, såsom jag i början af mitt an
förande. sade, af eu så ofantlig betydelse i synnerhet för den del af 
befolkningen, som skall lefva af sina händers verk, att det ingalunda 
bör försummas och att staten icke kan vid sina undervisningsanstalter, 
i synneihet för den stora mängden af menniskor, förbise detta upp
fostringsmedel. IJvilken lycka skall det icke vara för det lilla barnet 
att få se att det med sina små händer kan uträtta något! Det är 
foilåtligt att barnen tycka — och jag mins att förhållandet äfven var 
sa med mig vid min skolgång -—a! t de timmar, som användas i skolan,
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icke äro trefliga och att de med den största glädje motse den stund, Om höjning «/ 
då de få gå hem. Ty barnen se icke något resultat af sin verksam- 
het; de kasta icke blicken så långt framåt, att de inse nyttan af Sll* läraresemina 
Utbildning. riema.

Vid en skola inom Elfborgs län, der undervisning i slöjd eger (Forts.) 
rum, inhnna sig barnen mycket tidigare än vanligt i skolan, ja det 
händer till och med, att de dit medföra matsäck och bedja att få 
ligga qvar för att äfven på eftermiddagen och tidigt på morgonen få 
sysselsätta sig med sina slöjdarbeten. Så älska de nemligen dessa 
arbeten. Att under sådana förhållanden försumma hvad som, på samma, 
gång det glädjer barnen och fängslar deras uppmärksamhet, bereder 
dem tillfälle att i en framtid förskaffa sig sitt uppehälle, ar icke väl
betänkt. Men ännu mer! Hvilken njutning skall icke den erfara, som 
i sitt hem har en möbel, som han med egna händer tillverkat ; hvilken 
glädje skall det ej vara för barnet att för sina föräldrar kunna skryta 
med att denna byrå, detta bord bar jag gjort; hvilken sjelfständig- 
hetskänsla skall det icke alstra hos de unga att se ett bestämdt re
sultat af sitt arbete; och slutligen, hur nyttigt vore det icke att an
vända fristunderna till dylikt, roande slöjdarbete, i stället för att öfva 
ohägn och odvgd!

Herrarne skola måhända säga mig, att det icke är detta, hvarom 
nu ar fråga! Jo, derföre att slöjdundervisnings införande i folkskole
lärareseminarierna gåfve åt skollärarne den rigtning, hvilken de i sin 
ordning skulle följa vid den undervisning, de hafva att meddela det 
uppväxande slägtet. Det är ganska naturligt, att folkskolelärarne till 
eu början hysa en viss motvilja mot detta arbete. I detta afseende 
skall jag berätta något, som händt mig sjelf. Inom Elfsborgs län är 
inrättadt ett särskildt seminarium för meddelande åt folkskolelärare 
af undervisning i slöjd, just derföre att de icke kommit i åtnjutande 
af sådan vid de vanliga seminarierna. Vid detta seminarium hafva 
de lärare, som meddela undervisningen, om aftnarne, sedan det ge
mensamma arbetet var slutadt, föranstaltat diskussionssammanträden, 
hvarvid öfverlägges om vissa uppgifna ämnen. Jag besökte en gång 
detta seminarium och bland de ämnen, som skulle utgöra föremål för 
aftonens diskussion, var äfven följande fråga: “Är det möjligt att
införa slöjdundervisning i folkskolan och tillåta lärarnes tid och ställ
ning dem eu sådan undervisning?" När ämnet kom före, uppsteg eu 
af eleverne och förklarade sig vara den som fram stält spörsmålet, just 
i den öfvertygelsen att slöjdundervisnings införande i folkskolan vore 
omöjlig. Men sedan han erfarit hvad meningen vore med denna un
dervisning och fått höra dels seminarieföreståndarens upplysningar i 
saken och dels att dera bland folkskolelärarne infört slöjdundervisning 
i sina skolor, förklarade han sig nu inse nödvändigheten deraf och 
icke minst ur den synpunkten, att detta skulle medverka till skingran
det af de fördomar, som skollärarne sjelfva hyste mot saken.. Det är 
just med afseende härpå som också jag anser slöjdundervisningens 
införande vid seminarierna vara af yttersta vigt.

Man kan vid detta tillfälle icke gerna göra den eljest vanliga 
invändningen, att motionärens förslag icke blifvit understäldt rege-
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(Forts.)
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/'ringens pröfmng. Redan vid 1877 års riksdag aflät, såsom man torde 
erinra sig, Kongl. Maj:t en proposition om tillökning i anslagen för 

. folkskolelärareseminarierna med bland annat 5,000 kronor för infö
rande derstädes af slöjdundervisning. Vi veta, hurusom Riksdagen, in
tagen — jag ber om förlåtelse att jag säger det — af samma fördom 
som skolläraren, afslog den Kongl. propositionen, emedan införandet af 
den ifrågavarande undervisningen vid seminarierna ansågs dels icke 
kunna leda till några praktiska resultat, dels skola medföra stora kost
nader. Emellertid beviljade Riksdagen då ett anslag af 75 kronor åt 
hvar och eu af de kommuner, som införde slöjdundervisning. Men 
jag vet af egen erfarenhet hvilka svårigheter, som möta för de kommu
ner, hvilka vilja införa sådan undervisning, i följd åt att dessa 75 
kronor, som skulle utgöra ett litet bidrag till kostnaderna för behöfiig 
materiel och undervisningens första ordnande äro alltför otillräckliga, 
så vida icke folkskolelärarne sjelfva intressera sig för saken. Att det 
emellertid icke är omöjligt att åvägabringa slöjdundervisning vid folk- 
skoleseminarierna bevisas deruf, att sådan redan är införd vid semi
nariet i Karlstad och jag har med glädje hört att den man, som är 
närmast till att hafva tillsynen öfver detta seminarium, efter mig an
mält sig för att få ordet; han skall utan tvifvel vitsorda huru gerna 
eleverna derstädes emottaga den slöjdundervisning, som erbjudes dem.

Jag tror således att vi böra bevilja den begärda anslagsförhöj- 
ningen för införande i folkskolorna af slöjdundervisning, ett uppfost
ringsmedel lika vigtigt som de flesta andra, och jag anser att man 
vinner detta mål genom att införa denna undervisning vid semi
narierna. Jag anhåller derföre, att Herr Talmannen ville framställa 
proposition på mitt yrkande, att, med afslag å Utskottets hemställan, 
motionärens förslag måtte bifallas, emedan det är alldeles lika med 
Kongl. Maj:ts förslag i ämnet vid 1877 års riksdag.

Herr Key: Det kan icke falla mig in att bestrida folkskolans 
stora vigt och betydelse och önskiigheten deraf, att derstädes kunde 
meddelas undervisning i ännu flera ämnen, än hvad nu är fallet, med 
ett ord, att så väl den teoretiska som praktiska undervisningen i folk
skolan må alltmera utvidgas. Icke lieller kan det falla mig in att 
underkänna värdet af en ökad slöjdskicklighet inom vårt land. Frå
gan är blott den: Hvarest, huru och af hvem skall denna undervis
ning bibringas: i våra folkskolor, eller i andra skolor? af folkskole
lärare eller af slöjdundervisare?

I sådant afseende bär, såsom den siste talaren nämnde, denna 
fråga varit å hane vid 1877 års riksdag, och då föll i denna Kam
mare frågan om folkskolelärarnes undervisning i slöjd med 112 röster 
emot 69. Vid sådant förhållande, då Riksdagen så nyligen uttalat 
sig emot att undervisning i slöjd skulle vara obligatorisk för folk
skolelärarne, på det att slöjden sedermera, under desses handledning, 
måtte få ingå såsom ett ordinarie undervisningsämne i folkskolorna, 
bär Stats-Utskottet ansett sig nu icke kunna tillstyrka eu förändring 
\ detta beslut. Dessutom har det funnits i och för sig ganska allvar
liga anledningar till afslag, ty ju mera man betraktar saken, ju orim-
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ligare blir det att öfverlasta desse folkskolelärare med allt möjligt. on hfj 
Enligt folkskolestadgan skola de nu meddela undervisning i nasa, skniva, 
räkna, sång, gymnastik, exercis och ritning samt tradgårosskoisel. Allt 
detta är obligatoriska ämnen för folkskolelärareu. Nu vid man in-

Lördagen, den Ap;".;, f. en.

et ';- 

serni'!
>rts.)

öjdundervL—-0
snart äfven detta obligatoriskt. Då skall han sålunda utom dessa 
teoretiska ämnen, läsa, skrifva och räkna samt de meia Peiska 
ämnena, sång, gymnastik, ritning och trädgårdsskötsel, a^\ei o s a i 
meddela undervisning i husslöjd. Men icke nog clermec. _ ' 1 d
när i Första Kammaren har vid denna riksdag åt varm „?** ^re®s • 
nit för folkskolan icke stannat vid att söka införa huss ojf sun m s 
ning i folkskolan, utan han har äfven föreslagit mfoiau e^ a > 
visning i — jordbrukslära! Denne motionär yttrar nemligen. n L’ 
som hör fyllas, synes mig vara: att landsbygdens folkskola ej| me
delår ungdomen någon kunskap med aiseeude å var hutvud,, s> 
jordbruket.“ För fyllande af denna brist önskar nu motionate a 
teoretisk undervisning skall meddelas åt folkskoleläraien, in b _ 
“undervisning med afseende å vexelbruk, olika gödnrugsammu 
sätt för deras användande; bedömandet och användandet al olika sa- 
desslag och foderväxter, förtydligadt genom prof, med mera dylikt. 
Der är således icke nog med att folkskoleläraren skall vara tradgaic s- 
mästare, gymnast och exercismästare, lian skall äfven vara siojuskic 
lig och kunnig i jordbrukslära! Hvart lager detta vagen, uune Herrar . 
Kunna vi lägga på våra folkskolelärare allt detta? År det möjligt åt 
en och samma person skall kunna undervisa i ada dessa ämnen. Vi 
man utveckla folkskolan och derstädes bibringa icke Kött eu nagor 
luuda fullständig teoretisk undervisning i vissa nodvandiga ämnen uta.» 
äfven dertill foga åtskilliga praktiska ämnen, nåväl; dela då tolks^o- 
lan i flera klasser och tillsätt flere lärare, men att vilja samman
koppla allt detta vetande och all denna skicklighet hos eu cut.a per
son, som sedermera skall undervisa i allt detta, det ar helt enkelt

Dessutom tror jag att det är obehöfligt, ty om saken får utveckla 
sig si eif, genom hushållningssällskapens och landstingens initiativ, sa 
går den sin naturliga och rätta väg. \i hatva ett exempel harpa 
nyligen vid den slöjdexposition, som egt rum har i Stockholm. g 
har i dag på morgonen roat mig med att genomgå katalogen toi du m 
utställning och dervid funnit att der varit utstalda artiklar M 
folkskolor, men deremot från icke mindre an lo2 slejdskoim. ii 
sålunda denna utställning innehållit alster, från blott D» tolks o or, 
men från 152 slöjdskolor, är det då någon nödvändighet att folk o e- 
1 ärar ne skola proppa i sig slöjdskicklighet till allt otngt, som de skola 
inhemta? Vid nämnda epxosition var utstallarnes antal oi\ei ~,uuu. 
Med eu sådan verksamhet och ett sådant nit för slöjdundervisningen 
i vårt land, är det då rimligt och behötligt att för denna unceivis
ning inkräkta på folkskolans egentliga verksamhetsområde. Jag tror 
det icke.
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4 Jaf !Jar äfven et!;annat exempel till stöd för min åsigt. Från det stift, 
folkskole- ^er >verf“Sen för närvarande undervisning i slöjd vid folkskolelärare-

lärarese m in a - seminarierna eger rum, nemligen Karlstads, voro å tskilliga artiklar ut- 
rierna- stälde vid ofvannämnda exposition. Jag tror icke att jag träder 
(Foits., grannlagenheten alltför nära, om jag säger att dessa produkter icke 

voro de allra bästa å expositionen; jag tror mig då icke hafva sagt 
för mycket.

Med öppna ögon för och blicken rigtad på vigten deraf', att vår 
folkskola verkligen må fortgå i sin verksamhet för vårt folks bildning, 
i,roi jag icke man bör splittra dess krafter genom att bibringa äfven 
undervisning i husslöjd inom densamma. Vill man gå vidare i detta 
afseende, må man då som sagdt dela folkskolan och tillsätta flera lä- 
lare. Detta är emellertid icke något att tänka på för närvarande, 
emedan det skulle medföra utgifter, så stora, så ofantliga, att man 
bör noga betänka sig innan man slår in på den vägen.

Flere skäl skulle kunna anföras, men jag vill tillägga ännu blott 
ett, _ Hvar skall man få verkstäder för folkskolans behof? Skall under
visningen blifva blott eu barnlek, eller skall det blifva en verkligt 
allvarlig undervisning i yrkena, snickare-, srnides-, skomakare- eller 
skräddareyrket? Huru skola vi då kunna anskafla behöfliga verkstäder 
för alla dessa yrken vid hvarje skola?

Vidare veta Herrarne att i folkskolan undervisas både manliga 
och qvinliga lärjungar. Skola nu folkskolelärarue meddela undervis
ning j husslöjd biott åt de manliga eleverna eller skola de också med
dela de qvinliga eleverna undervisning i qvinnoslöjden, såsom att sticka 
strumpor, virka, sy och väfva o. s. v.? Då torde det blifva nödvän
digt att anställa en särskdcl person, som undervisar i seminarierna 
äfven i qvinnoslöjder, ty annars håller man en del af nationen, nem- 
bgen de uppväxande qvinnorna, afstängd från det Eldorado, som nu
mera benämnes “undervisning i slöjd i folkskolan*1.

Jag tror icke att man behöfver gå till orimligheter i afseende å 
slöjdundervisningens befordrande, ty nitet för slöjdskicklighetens ut
vecklande bär redan bringat densamma förvånande långt framåt och 
vid den utställning, som jag förut omförmält, har af denna verksam
het visat sig högst glädjande resultat, och detta snart i alla delar af 
vårt land.

Jag anhåller fördenskull att Kammaren må bifalla hvad Utskot
tet i denna punkt föreslagit.

Häruti förenade sig Herrar Johannes Andersson i Kuarrevik, 
Lars Ersson och J. E. Johansson i Forneby.

Herr Rundgren: Sedan man hört den näst föregående talarens 
yttrande, torde det vara angeläget att göra sig reda för bvarom nu 
egentligen är fråga? Motionären bar begärt, att anslaget för folkskole
lärareseminarierna måtte höjas med femtusen kronor för befordrande af 
undervisningen i slöjdskicklighet. Detta och intet vidare begäres. Den 
ifver, hvarmed denna lilla sak bekämpats, förefaller mig derföre högst 
förunderlig, särdeles inom denna Kammare, då väl ingen borde vara
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mera intresserad af att slöjdskickligheten utvecklas bland vårt folk 0m 
på landsbygden, än just de män, kvilka i denna Kammare represen- 
tera densamma. Viil man emellertid icke understödja detta med ett läraresemiva- 
så ringa anslag som 5,000 kronor, så behöide man åtminstone icke riema. 
använda den höga grad af vältalighet, som af den siste ärade talaren (Forts.) 
nyss anlitades, för att bekämpa denna sak.

Det är två grunder, som Utskottet angifvit för sitt alstyrkande.
Den ena, att saken för tre är sedan var föremål för Riksdagens pröl- 
ning och den andra att åtgärden icke i och för sig skulle vara lämp
lig. Den förra grunden är beroende på giltigheten af den senare.
Är saken i och för sig god, så kan det ju icke inverka på dess fram
gång att den vid en föregående pröfning fallit.

Hvad nu beträffar skälen för afslag, så halva vi nyligen hört dem 
anföras, men för min del måste jag erkänna att dessa skäl varit af 
beskaffenhet att snarare öfvertyga om icke allenast nyttan, utan älven 
nödvändigheten af den undervisning, hvarom nu är fråga.

Den näst föregående talaren frågade — jag skall gå i ordning 
med hans yttranden — hvem skall meddela undervisning i slöjd, lolk- 
skoleläraren eller någon annan? På den frågan menade han sig icke 
kunna lemna svar. För min del vill jag svara, att hufvudsakliga or
saken. hvarföre man vill att folkskoleläraren skall hafva någon insigt 
i slöjd, är att, då han väl utan tvifvel genom sin ställning till både 
föräldrar och barn måste utöfva ett stort inflytande, det följaktligen 
icke kan annat än i högst väsentlig mån inverka, om han är intres
serad för saken eller icke, om han bär någon kunskap deri eller icke.
Förenar han med detta intresse och denna insigt ett brinnande nit. 
är det klart att han försöker att i den män, lians tid det medgifver, 
bibringa denna undervisning på lediga stunder, och i alla händelser 
kommer han att verka derför att inom församlingen intresset för sa
ken utvecklas.

Den andra invändningen var att man icke får öfverlasta folk
skolan med allt för många undervisningsämnen, och den ärade talaren 
vidrörde i sammanhang derrned den omständighet, att inom Karlstads 
stift slöjdundervisning blifvit införd i folkskolelärareseminariet. Jag an
ser mig med anledning häraf böra upplysa, att inom detta seminarium 
eleverna, långt ifrån att anse slöjdundervisningen vara något fördem 
betungande, fasthellre betrakta dem såsom en rekreation. Slöjd
undervisningen vid seminariet i Karlstad är så ordnad, att i vissa, 
jag tror tvenne klasser undervisningen är obligatorisk, men i ötrigt 
fri. Nu skulle man möjligen tro att endast de, som äro skyldiga att 
deltaga i slöjdundervisningen, göra det, men förhållandet är, att det 
finnes knappt någon elev, som icke begagnar sig af äfven den fria 
undervisningen. __

Den ärade talaren anförde visserligen att den omständighet, att 
slöjdundervisning var införd vid seminariet i Karlstad icke vittnade 
särdeles mycket för saken, emedan, enligt den ärade talarens bedö
mande, de slöjdalster, som derifrån sändts till slöjdutställningen i Stock
holm, voro. som han yttrade sig, icke ibland de bästa. Derom vågar 
jag icke yttra mig. Men om så vore förhållandet, torde måhända or-
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./ saken dertill ligga deri, att eleverna haft tillåtelse att vid terminens 
slut taga med sig hvad som de vid semina.net i slöjdväg åstadkom
mit, och att förmodligen kännedomen om utställningen här i Stock
holm så sent kommit till seminariet, att endast livad som under bör
ja11 af denna termin åstadkommits kunnat ditsändas. Säkert är att, 
da vid årsexamen med seminariet äfven elevernas slöjdalster voro ut- 
stälda, den allmänna åsigten, åtminstone på platsen, var att det måste 
anses såsom något högst märkvärdigt att på så kort tid eu sådan 
slöjdskicklighet kunnat utvecklas, och man har allmänt erkänt, att 
det ländt till synnerligt stort gagn för provinsen.

Det anfördes vidare af den ärade talaren att sakens genomförande 
fordrade kolossala utgifter. Detta var naturligtvis under antagande 
att man skulle på en gäng vid alla rikets folkskolor införa obligato
risk slöjdundervisning. _ Men det är ännu långt till denna tidpunkt, 
och nu är aet blott fråga om att hos dem, hvilka egna sig åt folk
skolelärarekallet,, utveckla en viss grad af slöjdskicklighet. Detta tal 
orn kolossala utgifter torde således kunna sparas till dess det eu gång 
blir fråga om att införa obligatorisk slöjdundervisning vid alla rikets 
folkskolor.

Han talade vidare om att det skulle blifva nödvändigt att för 
undervisningens bedrifvande inrätta särskilda verkstäder. Ja, vid se
minariet i Karlstad inskränka sig dessa verkstäder till ett eller två 
rum med några enkla instrumenter, hvilka med icke synnerligen stor 
kostnad blifvit anskaffade, och jag föreställer mig derföre att denna 
utmätning om behofvet åt inrättande af verkstäder icke har särdeles 
stor betydelse.

Slutligen frågade han, om folkskolelärarne skulle undervisa äfven 
qviniiga elever i strumpstickning o. s. v. Ja, att eu sådan fråga kan 
framställas af eu sådan man, visar att det hos honom är eu temligen 
stor brist på fullt hållbara argumenter.

För öfrigt skall jag icke inlåta mig på frågan om betydelsen åt 
slöjdskicklighetens utveckling. Det skulle tjena till ingenting och möj
ligen endast förtaga verkan af det talangfulla sätt, hvarpå en före
gående talare afhandlat denna fråga. Jag unnar verkligen de öfriga 
folkskolelärareseminarierna i riket samma fördel, som redan är för
unnad seminariet i Karlstad, och det är derföre som jag för min de! 
varmt understöder motionärens förslag och önskar att det måtte vinna 
Kammarens bifall.

Herr Ola Andersson i Burlöf: Jag bär låtit anteckna mig 
såsom reservant emot Utskottets hemställan i denna punkt, emedan 
jag för min del hyser ganska mycken sympati för det af motionären 
framstälda förslag. I allmänhet framhålles såsom ett ganska giltigt 
skäl för af slag å enskilde motionärers framställningar i anslagsfrågor, 
att dylika framställningar icke blifvit af Kongl. Maj:t pröfvade och 
förberedda. Äfven jag erkänner giltigheten häraf, men ber att få 
erinra, att detta icke är i förevarande fäll tillämpligt, emedan Kongl. 
Maj:t verkligen har pröfvat frågan. Jag vill härvid erinra, att Kongl. 
Maj:t vid 1877 ars riksdag äskade ett anslag af 13,500 kronor, på
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det att seminarie-eievernas kui*s måtte ökas med ett år; och bland 
motiven för eu sådan tillökning ingick äfven frågan om införande vid 
nämnda läroanstalter af undervisning i slöjd. Detta senare var för- 
ordadt af folskoleinspektörerne och rektorerne vid seminarierna, åt
minstone af de senare. Förslaget tillstyrktes enhälligt åt Stats-Ut
skottat, med undantag af tvenne dess ledamöter; det tillstyrktes så
lunda äfven utaf den ledamot af Utskottet, som nyss yttrade sig emot 
förslaget, utan att jag, förra gången frågan förevar, hörde betänklig
heter framställas af honom. Eu af Kammarens ledamöter i Utskottet 
hade då reserverat sig; men som reservationen endast innefattade ett 
afstyrkande af hela förslaget om tillökning åt lärokursen, torde man 
icke misstaga sig deri, att förlängningen i kursen var hufvudskälet 
till afstyrkaudet och antagligen äfven till Kammarens beslut. Man 
ansåg uemligen att eu tillökning i kursen och elevernas ytterligare 
betungande skulle föranleda berättigadt kraf på ökade löner. Jag 
håller det ingalunda för osannolikt att, om denna Kammare vetat af 
att en tillökning i kursen ändå skulle komma att vidtagas, Kammaren 
fogat sig i förslaget om meddelande af undervisning i slöjd, blott 
detta kunnat ske på samma tid. Jag hörde visserligen äfven då far
hågor, lika dem som nu uttalatats, framställas emot att i folkskolan 
inblanda äfven undervisning i slöjd. Jag sjeif tillhörde de tveksamme 
i detta afseende, och deltog icke i diskussionen vid 1877 års riksdag, 
då frågan förekom till behandling. Sedan dess har jag omsorgsfullt 
sökt att personligen taga reda på förhållandena på många håll, der 
slöjdundervisning är inrättad i skolorna, och bär dervid kommit till 
den fulla öfvertygelsen, att dylik undervisning låter sig förena med 
foikskolans bästa, utan att den bokliga undervisningen derpå lider, 
om saken rätt ordnas. Fördenskull anser jag det vara eu ofantlig 
förlust, att icke låta de elever, som utgå från seminarierna — då 
detta kan ske så godt som utan ringaste kostnad -- jemväl under
visas i slöjd. Kostnaden för statsverket skulle härför uppgå till nå
gra tusen kronor.

Om frågan här gälde att antingen ålägga skollärarne obligatorisk 
skyldighet att i folkskolan undervisa i slöjd eller att ålägga skoldi
strikten obligatorisk skyldighet att föranstalta undervisning deri, då 
skulle jag för min del icke biträda ett sådant förslag. Jag hyser 
uemligen i likhet med Herr Key den öfvertygelsen, att sådant bäst, 
utvecklas på frivillighetens väg. Jag känner t. ex. större folkskolor 
med mer än en lärare, der jag är öfvertygad att undervisning i slöjd 
skulle kunna införas och ledas af en utaf lärarne utan att i ringaste 
grad öfverlasta dessa med arbete. Jag har mig äfven bekant dera 
ställen, der det är lättare för kommunerna att få lärare att biträda 
på ganska billiga vilkor i ett och annat af de bokliga ämnena, och 
der till och med presten och klockaren erbjuda sig dertill för billigt 
pris, hvaremot det knappast ar möjligt att få någon skicklig lärare i 
slöjd. Om man nu på sådana ställen kunde begagna sig af tillfallet, 
om skolläraren kunde undenisa i slöjd, skulle icke detta vara ganska 
nyttigt?

Mången har, såsom jag nyss nämnde, förmenat att den bokliga
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Om höjning.af bildningen skulle komma att blifva lidande på att sammanblandas 
mec* slöjdundervisning i folkskolan; och man har till och med enskild;

lullresemina- framkastat den tanken att en ocli annan icke gerna skulle se. att
riema. den stora allmänheten komme så långt i boklig bildning. Jag vågar
(Forts.) tro, att ingen misstänker mig för att hysa sådana åsigter. Vore jag

ej öfvertygad, att undervisning uti slöjd i folkskolan är förenlig med 
fullt lika god undervisning och utbildning i nu föreskrifna undervis
ningsämnen, skulle jag visst icke påyrka sådant. Men jag tror tvärtom 
att en sådan förening af undervisningsämnena mycket väl låter sig 
göra och påstår till och med att om slöjdundervisningen icke med
delas i folkskolan, det icke är någon utsigt att den någonsin blir af. 
Det är nemligen tydligt att eu stor mängd barn, för hvilka denna 
undervisning vore synnerligen nyttig och nödvändig, icke skulle deraf 
komma i åtnjutande, om den meddelades i särskilda slöjdskolor. Ty 
sedan de afslutat sin undervisning i folkskolan, så är det i allmänhet 
också slut med deras skolgång, och detta är således ett skäl, som 
mycket talar för att förlägga slöjdundervisningen just till folkskolan. 
Det är dock här icke fråga om införande af något tvång, utan blott 
om att dessa lärare skulle kunna på samma tid, de vistades vid se
minarierna, erhålla sådan undervisning. Och äfven om de icke skulle 
komma att användas såsom slöjdlärare, skulle dock den undfångna 
undervisningen medföra det gagnet, att deras håg väcktes för frågan 
och att de bättre skulle arbeta i harmoni med den slöjdlärare, som 
möjligen kunde komma att 'tillsättas samt mera befrämja saken, än 
om de icke fått någon kännedom om eller håg för densamma.

Jag vill icke synnerligen fästa mig vid det skrämskott, som blif- 
vit framkastad t rörande de ofantligt stora kostnaderna. Här är nem
ligen icke fråga om att ålägga en obligatorisk undervisning; och de 
särskilda skoldistrikten skulle nog icke sky för utgifterna, hvilka, som 
jag tror, icke behöfde blifva så särdeles stora, om undervisningen 
rätt ordnades.

Det nämndes äfven såsom skäl mot slöjdundervisnings bibringande 
i folkskolorna, att vid den exposition, som vi nyligen halt här i Stock
holm, defc fans öfver ett halft tusental utställare af slöjdalster. Detta 
skäl må nu betyda livad det kan. Men som motstycke härtill vill 
jag blott bedja Herrarne gå ut i staden och se i butikerna, hvilken 
betydlig mängd af småsaker, som hemtas från utlandet och hvilka vi 
lika väl skulle kunna göra sjelfva; och jag undrar, om vi hafva råd 
att förspilla den arbetstid, som derpå kunde användas, endast derfor 
att vårt folk icke får någon undervisning i slöjd. Det må visst vara 
godt, att en arbetare vinner skicklighet i det yrke, hvarmed han sär
skilt sysselsätter sig, men deraf följer också uppenbart, att den stora 
mängdens utbildning för arbete" blifver allt för ensidig. På den bana, 
livar och eu valt, står han, hvarje stund han icke utöfvar sitt vanliga 
arbete, alldeles handfallen, likasom, då arbete saknas, han icke vet, 
hvartill han skall använda sina händer. Jag tror, att en stor del af 
våra fattigvårdsutgifter skulle kunna inbesparas, om en mängd gamla 
och för öfrigt orkeslösa personer kunde använda, sina händer på nå
got arbete, hvartill de egde förmåga och styrka, och jag tror äfven,
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att vi icke böra tala om de stora och kolossala kostnaderna, ty dessa Om hsini^ 
uppvägas tillräckligt af de förluster, som uppkomma derigenom, att f0iksk0ie- 
vi ega ailt för liten färdighet och. håg att rätt använda tiden. ^ läraresemina-

Jag vill nu icke längre uppehålla tiden, utan har blott velat säga rim.
detta; ”och jag vill icke taga på mitt ansvar att hafva afslagit ett (Forts.)
förslag, som, jag är öfvertygad derom, i väsentlig grad skulle medföra 
nytta för vårt land och i synnerhet för den stora mängden af folket.

Jag har här endast vidrört den ekonomiska sidan af saken, men 
jag behöfver icke påpeka, att den äfven eger en moralisk, som icke 
bör förbises. Det är i detta hänseende icke ovigtigt för familjen, om 
familjefadern kan uträtta en del af arbetet hemma, ty detta skulle 
vara gagneligt för familjen och bidraga till familjebandens starkande

Jag anhåller om afslag å Utskottets förslag och om bifall till 
Herr Westerdals motion.

Herr Key: Den siste ärade talaren yttrade sig egentligen mot
eu sak, som ingen har bestridt. Ingen har bestridt slöjdskicklighetens 
stora vigt och värde; ingen bär bestridt, att icke genom en. ökad 
slöjdskicklighet hos vårt folk skulle den fattigdom, som nu finnes, 
på många ställen till stor de! blifva häfd; ingen förnekar gagnet och 
nyttan af att slöjdskicklighet bibringas barn redan vid unga år. Här 
är blott fråga om hvem som skall lemna denna undervisning samt 
hvar och huru den skall bibringas. Den ärade talarens varma nit 
och stora verksamhet för vår folkundervisning förnekar jag visst icke.
Tvärtom, jag erkänner dem geraa, och hans ord väga således ganska 
mycket i frågor, som äfven röra utvidgandet af slöjdundervisningen i 
vårt land. Men jag tror dock, att han i sin kärlek för saken slår 
öfver målet och misstager sig om den väg, på livilken man bör gå för 
att befordra denna nyttiga angelägenhet och åfcerupplifva den skick
lighet, som svenska folket förut haft i husslöjd, men som det numera 
i väsentlig män förlorat. Herr Ola Andersson yttrade om slöjdunder
visningen att “om den icke sker i folkskolan, blir det intet af“. Jag 
tror mig måhända finna någon anledning till detta uttalande deri, 
att om jag slår upp katalogen öfver slöjdutställningen och ser efter 
på Malmöhus län, så finner jag derifrån icke något exponeradt, utom 
hvad som blifvit utstäldt från Alnarps hofbeslagareskola, under det 
jag finner produkter från icke mindre än 12 slöjdskolor i Söderman
land, 10 i Upsala län, 9 i Jönköpings län, 4 i Kopparbergs län, 10 i 
Kalmar län, 6 i Blekinge, 0 i Göteborgs-och Bohuslän o. s. v. Summa 
summarum: vid expositionen i Stockholm utstäldes slöjdalster från 152 
olika folkskolor i landet. Kan man då, såsom den siste ärade talaren 
gjorde, påstå, att, om icke slöjdundervisningen uppdrifves i våra tolk- 
skolor, vi snart icke hafva någon slöjd? o

Det är icke mer än tio år sedan man började egna någon upp
märksamhet åt slöjdundervisningen, och likväl kan den framvisa sådana 
alster, som de vid nyssnämnda exposition utstälda! Kan man då tala 
om, att det gått för långsamt eller att man misslyckats i små bemö
danden att föra saken framåt? Jag tror det icke. Låt det derför

Andra Kammarens Proi. 1880. A :o 29. 3
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f fortgå såsom hitintills och jag är öfvertygad, att slöjdfärdigheten 
inom en kort tid skall ökas i en ännu mer förvånande grad.

Jag vill dessutom fästa uppmärksamheten derpå, att, om man 
ock skulle kunna införa slöjdundervisning vid skolorna i Skåne, der 
afstånden äro korta och befolkningen talrik, det dock icke blefve lika 
lätt att bibringa sådan undervisning vid de ambulatoriska folkskolorna, 
och hvilken mängd ambulatoriska folkskolor hafva vi icke! Huru 
skall man der kunna anskaffa de erforderliga apparaterna för slöjd
undervisningens bedrifvande. Låtom oss derför taga saken icke blott 
ideologiskt, utan äfven praktiskt. Om hushållningssällskapen och lands
tingen vidtoge särskilda och ytterligare åtgärder för uppdrifvande af 
slöjdfärdigheten, tror jag, att saken vida kraftigare skulle befrämjas 
än genom att tvinga dessa stackars folkskolelärare att till råga på 
allt äfven lära sig slöjd.

I afseende på Karlstads seminarii slöjdutställning, vill jag anföra 
hvad en större Stockholmstidning yttrade derom. Tidningen uttalade 
sig ungefär på följande sätt: "de exponerade alstren från Karlstads 
seminarium visa, huru slöjdundervisningen icke skall bedrifvas". Slår 
jag upp Karlstads seminarium i katalogen öfver “allmänna hemslöjd- 
utställningen i Stockholm 1880“, finner jag visserligen icke så få ut
ställare och rätt många utstälda slöjdalster derifrån, men hos hvar 
och en, som besåg expositionen, gjorde den åsigten sig gällande, att 
dessa produkter voro ganska klena. Det kan icke heller vara annor
lunda, ty man får icke begära, att dessa folskolelärare skola kunna 
allt och hafva fallenhet för allt. Man måste derför, mine Herrar, 
söka att på ett lämpligt sätt fördela undervisningen och icke samman- 
hopa densamma,

Jag anhåller fortfarande om bifall till Utskottets förslag.

Grefve Sparre: Det finnes ett sätt att argumentera, då man,, 
utan att egentligen hålla sig till saken, slår omkring sig med stora 
ord, talar om omöjligheter och bevisar hvad man icke skall bevisa. 
Här har t. ex. yttrats: “huru skola de bära sig åt, dessa stackars 
folkskolelärare, som man nu, utom all annan undervisning, äfven vill 
påtvinga undervisning i slöjd?" Härpå vill jag svara, att exempel från 
Finland hafva visat, att det redan sedan tio år tillbaka gått för sig 
att der införa slöjdundervisning icke blott i folkskolelärareseminarierna, 
utan äfven i alla folkskolorna. Exempel från Elfsborgs län, der sådan 
undervisning i mer än trettio år varit införd i folkskolorna, visa der- 
jemte, att lärarne sjelfvilligt och på egen bekostnad besökt slöjdsko
lorna och sedermera frivilligt infört slöjdundervisningen i sina skolor 
samt med synnerligt nöje omfattat densamma. Exempel slutligen från 
Karlstads stift, vitsordade af biskopen i stiftet, gifva också vid han
den, att folkskoleseminarieeleverna med stort nöje begagna sig af slöjd
undervisningen och sedermera införa den i sina skolor. Biskopen 
slutade nyss sitt anförande med dessa ord: “jag unnar andra provin
ser samma förmåner som Vermland åtnjuter genom införandet af denna 
undervisning i skolorna11. Till vederläggning af alla dessa skäl, som 
grunda sig dels på tioårig erfarenhet från grannlandet, dels på der-
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årig erfarenhet från det län jag tillhör — jag vill fråga alla mina Om 
härvarande länskamrater, om de kunna vederlägga mitt yttrande, att j-oiJ?sj.0ie. 
slöjdundervisningen blifvit frivilligt införd vid skolorna i Elfsborgs län 1 äraresemina- 
— och dels på den högste vårdarens öfver folkskolelärareseminariet riema.
i Karlstads stift vitsord, säger man: “det är omöjligt." Detta är en (Forts.)
argumentation, som man kan begagna, då man med stora fraser menar 
sig kunna lura bönder, men jag tror icke det lyckas bär. Det sunda 
förnuftet, grundadt på erfarenheten, talar tillräckligt lör saken. “De 
stackars folkskolelärarne“ meddela slöjdundervisning. i sina skolor 
alldeles frivilligt, emedan de se, att den ölriga undervisningen vinner 
derpå; eleverna omfatta densamma med synnerligt nöje och gå efter 
slutadt slöjdarbete med större flit och uppmärksamhet till de bokliga 
studierna, och ändå vill man påstå, att det är “omöjligt“ att införa
slöjdundervisning i skolorna! _ . ,

Den ärade talaren från Tjust började sits anförande med att 
säga, att ingen bestrider lämpligheten af slöjdundervisningens införande 
i folkskolorna, men att lärarne icke äro lämpliga att meddela en sådan 
undervisning. Jo, mine Dörrar, folkskoleläraren är lämplig der bil, 
ty den pedagogiska skicklighet, som han inhemtat vid seminariet, göi 
honom lämplig att undervisa äfven i slöjd; han vet bättre än till exem
pel en snickare, som aldrig sysselsatt sig med att meddela någon 
annan sina insigter, huru han skall taga barnen. Och ehuru läraren 
således icke på långt när kan besitta samma skicklighet i slöjd som 
t, ex. snickaren, sä bör han dock kunna förvärfva sig tillräcklig sådan 
för att kunna åt ungdomen meddela den primära färdighet deruti, 
hvarom här är fråga. Jag ber i sammanhang härmed att ur Kongl. 
ilaj:ts nådiga kungörelse den 11 September 18/7, angående anslag 
för beredande af undervisning i slöjd åt i skolåldern varande barn, 
få uppläsa några rader, som visa, att det icke är meningen att medelst 
slöjdundervisningen i folkskolan bibringa barnen någon särskild yrkes
skicklighet, utan endast att vänja dem vid arbete, gifva dem håg der- 
för och vänja dem vid denna första färdighet, som ligger uti den 
Primära undervisningen och som sedermera kan vinna tillämpning uti 
det ena eller det andra yrket. Kungörelsen lyder uti anmärkta delen 
sålunda: “Denna undervisning bör afse bibringandet, icke af färdig
het i något visst yrke, utan af händighet och förmåga att bruka de 
vanligast förekommande verktyg, i första rummet snickareverktyg, 
samt, der förhållandena sådant medgifva, äfven svarfvare-, träsnidare- 
och möjligen smidesverktyg, hvarvid i skolor på landet förfärdigandet 
af sådana föremål, som för allmogen äro företrädesvis nödvändiga^ 
bör särskilt afses.“ Det är således här icke fråga om något annat 
än att åt barnen anvisa den första rigtningen till arbetsamhet; och 
detta måste numera ske i skolan, såsom jag ock hade äran säga iorra 
gången jag hade ordet. Det gamla undervisningsfältet i hemmet bär 
nemiigen blifvit öfverfiyttadt till skolan, och der bör derlöre alven 
denna rigtning till arbetsamhet gifvas barnen.

Jag vill icke mycket tala om de argument, som för ölrigt blif- 
vit anförda emot motionärens förslag, och bland dessa det. att, då 
vid den nyligen afsiutade allmänna slöjdutställningen i Stockholm,
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Om höjning a 
anslaget till 
folkskole

läraresemina
rierna. 

(Forts.)

/ slöjdalster exponerats från icke mindre än 120 slöjdskolor i riket, 
denna omständighet skulle utgöra ett bevis på, att något vidare under- 

. stöd på detta område från statens sida icke vore behöfligt. Men jag 
vill dock erinra den ärade talaren från Tjust derom, att sannolikt 
det största antalet af dessa s. k. slöjdskolor just äro folkskolor. Så 
är åtminstone förhållandet med de uti utställningskatalogen upptagna 
skolorna från Elfsborgs län med undantag af slöjdskolan vid Näs och 
några få andra. Dessutom, om man också lyckats att på enskild väg 
med stora uppoffringar införa slöjdundervisningen i åtskilliga provin
ser, kan detta vara ett skäl för att man icke skall möjliggöra för 
eleverna vid folkskolelärare- och lärarinneseminarierna att förvärfva 
sig de insigter i slöjd, som erfordras för att sedermera kunna fylla 
behofvet af undervisning deruti? Jag tror det icke.

För öfrigt vill jag i likhet med talarne på malmö- och karlstads- 
bänkarne. påpeka, att här icke är fråga om någon obligatorisk slöjd
undervisning. utan endast derom att seminarieeleverna måtte beredas 
den lyckan att kunna förvärfva sig sådana insigter, att de sedermera 
kunna undervisa äfven i slöjd, om de så vilja, och då, såsom vi veta, 
kommunerna ganska allmänt begagna sig af det årliga anslag af 75 
kronor till hvardera, som blifvit anvisadt till afiönande af eu under
visare i husslöjd, hvartill dock oftats måste läggas större eller mindre 
belopp af kommunens medel, då det nemligen visat sig omöjligt att 
för ofvannämnda ringa arfvode erhålla någon lämplig lärare, så vill 
man nu genom den af motionären föreslagna åtgärden söka under
lätta detta kommunernas bemödande på det sätt, att man öfverlemnar 
jemväl detta undervisningsämne åt folkskoleläraren, som utan tvifvel 
gerna åtager sig detsamma emot 75 kronors extra inkomst.

Slöjd såsom undervisningsämne uti seminarierna skulle iifven blifva 
nyttig för eleverna i det afseendet, att den lilla gymnastik, om jag så 
må säga, som de dervid erhöllo, komme att minska det stillasittande, 
som de eljest under den jemförelsevis korta, men trägna kursen äro 
underkastade, och gifva dem en ökad fysisk styrka, hvilket minsann 
icke är att förbise.

Man har sagt: hur vill man i detta afseende bära sig åt uti 
de s. k. ambulatoriska skolorna? Der slöjdundervisning icke kan med
delas, så blir det helt enkelt ingen af. Lyckligtvis hafva vi dock uti 
större delen af Sveriges kommuner fasta skolor, och jag tror icke det 
skall vara så fasligt många kommuner i riket, der icke åtminstone 
en fast skola finnes.

livad de “kolossala utgifterna41 för slöjdundervisningens åstad
kommande vidare beträffar, så instämmer jag med den ärade talaren 
från Malmöhus län deruti, att dessa endast äro att betrakta som 
tomma skrämskott. Åt talaren på karlstadsbänkeu har ju i detta af
seende blifvit upplyst, att slöjdundervisningens införande vid Karlstads 
seminarium och kommuner i Vermland icke varit förknippad med 
någon kontant utgift, utan hade man endast för dess bibringande upp
låtit ett eller par rum. Och uti de kommuner inom Elfsborgs län, 
der _ sådan undervisning kommit till stånd, har det ytterst sällan in
träffat, att kommunen för detta ändamål bidragit med någonting,
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utan bär det nästan alltid varit privata personer, hushållningssällska-
pet eller landstinget, som lemnat det lilla bidrag, som kunde ertor- foUakole-
dras. Med ett ord: de förespeglade kolossala utgifter no, äro snart läraresemina-
Sa^dt in tfa rierna.

Att° det Kongl. förslaget för tre år sedan föll och det till och (F°rts0 
med med en majoritet af 112 röster i denna Kammaren), derpå har 
synnerlig vigt lagts. Men, om det nu bifölles, så vore väl detta icke 
den första gång som memngarne kunnat förändras. .

Då var slöjdundervisningen nemligen eu jemförelsevis uy fråga, 
och insigten om behofvet och nödvändigheten af dess införande bär 
under de senare åren väsentligt vunnit terräng för förslaget, o oj- 
den såsom undervisnings- eder uppfostringsmedel är nemugen al den 
vigt, att jag för min del skulle önska, att den infördes, icke blott 
uti folkskolan, utan äfven uti våra elementarläroverk, lastarn jag nu 
icke, för att icke väcka ytterligare motstånd, törs vidare tala derom.
Nödigt är dock, att hvart och ett af våra barn i ungdomen rätt vän
jer sin hand vid arbete.

llerr Carl liv ars son: Sådan motionen föreligger, synes den ej 
hafva synnerligt stora dimensioner och iag tror, att det icke skall 
utöfva synnerligt inflytande på det mål, som med densamma åsyftas, 
antingen den bifalles eller afslås, enär några tusen kronor dervidlag 
verka så litet vare sig till eller ifrån, kör min de! skulle jag derior 
icke heller hafva yttrat mig i denna fråga, så framt den icke bhlvit 
förd in på principernas område. Der blir det åter enligt min åsigt 
af den största vigt att denna fråga diskuteras, och der gagnai aet 
föga "att, såsom eu talare nyss behagade uttycka sig, med storslagna 
ord söka lura bönder; der gäller det tvärtom, att med al var taga saken, 
sådan den förekommer, i Öfvervägande. Dervid delar jag den af den 
ärade representanten från Tjust uttalade åsigt i frågan, deriör att 
ett bifall till det af motionären framstälda förslaget är i praktiskt 
hänseende af så ringa betydelse för vinnande af det mål, siojdskicu- 
lighet som med densamma åsyftas, att man ingalunda bort inslå på 
denna väg. Ty det lärer väl iå anses för rent af omöjligt att, oak- 
tadt det befintliga stora antalet folkskolelärare, derinom finna synner- 
uerligen många, som äro eller kunna biifva i besittning af erforderlig 
skicklighet att undervisa icke allenast i alla de ämnen, uti hvilka det 
åligger dem redan nu att meddela undervisning, utan äfven i slöjd.
Tänker man sig nemligen, att folkskoleläraren skail äfven blitva slojd- 
skolelärare och således dragas in på en annan bana, än den, hvartill 
folkskolan blifvit afsedd; och vill man således jernte detta uppdrag 
belasta läraren med ännu ett sådant bredvid detta, så ar det påtag
ligt att man icke kan beräkna, det läraren skall kunna skota bada 
delarne så. sorn han bör. Man höjer alltså icke, utan tvärtom sän
ker skolan genom att ålägga eu och samme lärare undervisning jem- 
väl i slöjd. Dereroot anser jag, att siöjdskicklighet bör mycket väl 
kunna utvecklas utom och bredvid folkskolan; och, om kommunerna 
anskaffa lokaler i närheten af densamma i och för undervisning i slöjd, 
så låter denna undervisning mycket väl förena sig med undervisningen



N:o 29. 38 Lördagen den 3 April, f. in.

0rw5n/Lskol,a?' f, vidt ,nesm1lif.ea deu anförtros åt eu särskild lärare. Man 
foikskoie- nar Jiar åberopat åskiJiiga exempel från Finland. Jag befarar dock 

lärares,Vlina- a« exempe. hemtade från eu despotiskt styrd stat, icke äro mycket
fForts") S»hä8aiPä' tKrnde T“ ävägabrlnSa nä§ra inskränkningar i afse- 
1 ende på elementarläroverken, samt med derigenom uppkommande be

sparingar anordna slöjdundervisningen på sätt, jag nyss nämnde, ge
nom att anstalla särskilda lärare, der sådana behöfdes, eller ock läte 
skolbarnen i staderna vända sig till verkstäderna, der de kunde in- 
hemta de nödiga insigterna, så tror jag, att man slagit in på rätta 
spåret beträffande hvad som i denna sak är att göra. Hvad lauds- 

ba,rn beträffar, så sakna de icke nu för tiden, mera än förr, 
tuirallen att deltaga i de mom hemmet förefallande slöjd- och jord- 
ruksarbeten för såväl de manliga som qvinliga medlemmarne af fa- 

^kulie man åter inom folkskolorna anordna undervisning i slöjd 
på ett satt som kunde leda till tillfredsställande resultat, så måste 
utan tviivel der anstallas både manliga och qvinliga lärarekrafter 
enar val icke gerna eu man kan undervisa i qvinlig handslöjd, lika 
utet som qvinnan lampar sig för att undervisa i de slöjdarbeten, som 
egentligen falla inom mannens verksamhetsområde. Sker icke detta, 
s;i blir försöket förfeladt. Ur den synpunkten är det ock som jag 
tor min de! yrkar rent anslag å motionärens och bifall till Utskottets 
orslag. Het betyder väl, som sagdt, icke mycket, vare sig man nu 
bestämmer sig för bifall eller afslag, men jag har dock velat nämna 
cie-ta med afseende på frågans principiella betydelse och jag vill till- 
1 ;rgga det uttalande, att man, genom att i viss män förvandla folk- 
skolelararen till lärare i slöjd, motarbetar den allmänna folkupplysning, 
som åsyftats med folkskolan, hvilket alltså är detsamma, som att ar
beta i reaktionar ngtnmg. Hittills har man klagat deröfver, att bar- 
jmn i iolkskolorna varit för mycket betungade med utanläsning ur 
katekesen m. fl. böcker; skulle man nu dertill lägga på dem skyldig- 

eten att lära sig slöjda in. m., så får man väl eu gång se huru 
detta skall sluta. Jag undrar, hur långt man då skulle komma i öt- 
riga skolämnen. Och månne man icke på detta sätt skulle taga ett 
sieg tillbaka. För mm del måste jag uppfatta ett steg i den nu 
ioreslagna ngtmngen såsom jag nyss sagt, nemligen som en reaktion, 
ocn tror att man i en framtid skulle komma att ångra, att man in- 
s agit på en sådan väg. Jag anser, att för undervisning i slöjd och 
jordbruk erfordras särskilda lärare, och att till eu sådan undervisning 
landsting och hushållningssällskap må anvisa medel i orter, der så 
loraras, utan att staten behöfver deri inblanda sig.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Med Herr Carl Ifvarsson instämde Herr Jöns Persson.

„ ^err Ke.y: dao ber om tillgift, att jag tager ordet för tredje 
gången, men jag skall icke blifva lång. Det är blott för att replikera 

en ärade talaren på elfsborgsbänken. Han ordade upprepade gån- 
°mT “fömma. skrämskott14 och “stora fraser att dermed lura bön- 

ei . Jag tror icke, att landtmannen hvarken är så lättskrämd eller
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så lått lurad, som den ärade talaren måhända föreställer sig. Jag Om höjning af
antager således, att dessa argument icke verka något hvarken i eller ans^o^1
utom denna Kammare, utan att landtmannen bär förmåga att se sa-
ten sådan den är, med eller utan stora ord, med eller utan skräm- riema.
skatt. Men när jag hörde den nämnde talaren, påminde jag mig ett (Forts.)
yttrande som eu gång fäldes om en fransk talaie, nemligen att han
visserligen icke hade så lätt för att tala, men deremot mycket svårt
för att tiga. Om jag nu också icke vill tillämpa detta yttrande här,
kan iag dock icke underlåta att säga, att det kanske finnes talare
både inom och utom landet, som icke liafva så aldeles latt för att
tala sanning, men mycket lätt för att — göra något annat.

Det har här af nämnde talare bland annat blifvit sågat, att pa 
den utställning, hvarom nyss talades, de slöjdalster, som utstå It» från 
Elfsborgs län, nästan alla kommit från folkskolorna. Jag skall be att 
fä återkomma till den katalog öfver nämnda exposition, som jag bär 
så ofta åberopat. Den upptager uuder rubrikerna Elfsborgs lan och 
Norra hushållningssällskapet, Mas slöjdlärareseminarium, Naas slöjd
skola för flickor, slöjdföreningens slöjdskola i Wenersborg, Eckeruds,
Boistads och Lagmansereds slöjdskolor, Alingsås’ folkskola, Ablators 
folkskola, slöjdföreningens väfskola i Wenersborg, Herrljunga folkskola 
samt Stallkärrs slöjdskola. Alltså finner man bär att arbetena kom
mit från tre folkskolor och åtta slöjdskolor. Vidare vänder jag mig till 
det Södra hushållningssällskapet. Under denna afdelning har jag Breda
reds, Brämhults, Böne, Gunnarsjö, Kungssäters, Kölingsholms, Timmel- 
heds. Torestorps, Tämta, Ulricehamns, Vänga och Oxabäcks slöjdskola 
samt Kölingsholms slöjdseminarium och Borås tekniska väfskola. 14 
slöjdskolor, men — ingen folkskola. Jag vill tillägga, att med det 
varma nit talaren på Elfsborgsbänken städse hyst för slöjdundervis
ningen i Sverige, om hvilken han bär inlagt verkligt stora förtjenster, 
och hvarpå ofvan anförda citater icke minst torde utgöra ett bevis, 
jag icke tror, att han behöfver misströsta om slöjdskicklighetens ut
veckling i vårt land, äfven om man icke vill inkräkta på folkskolorna, 
hvilken inkräktning måste ske på bekostnad af andra ämnen, fullt lika 
vigtiga för folket som slöjdskickligheten. Denna är nyttig och bra 
och "lag ber att få ånyo betona detta. Jag är på intet sätt någon 
motståndare till slöjdskickligheten, blott den bibringas på rätt sätt och 
rätt ställe.

Lördagen den 3 April, £. m.

Herr Au g. Peterson: Då frågan om anslag till införande vid
folkskolelärareseminarierna af undervisning i slöjd förevar vid 1877 
års riksdag, röstade jag för afslag. Jag gjorde det emedan jag hyste 
den öfvertygelsen, att det icke vore möjligt för skolläraren att i loik- 
skolan undervisa i slöjd, på samma gång han skulle vara lärare i bok
liga kunskaper. Jag är ingalunda någon ovän till slöjd, utan jag har 
tvärtom försökt att göra allt för dess befrämjande mom den kom
mun jag tillhör. Vi liafva der sökt införa slöjdundervisning i folk
skolan, men det kunde icke ske, emedan omkostnaderna härför blefvo 
för stora, då det ansågs nödigt att tillbygga ett särskildt rum bred
vid skolsalen för slöjdundervisningens skull. Då således detta sätt
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anslaget till 
folkskole- 

lär are&emina 
rierna. 

(Forts.)

°ZS7Vu SLmfdela ^undervisning i folkskolorna befunnits vara för kost
samt, bär man såsom den arade talaren från Tjust också påvi- 
sat, med framgång försökt ett annat sätt, hvarpå saken kan gå för 
hv,R-/ B ?,mger hafvaÄY- sälunda ^rättat en slöjdskola i Karlskrona, 
L Lön - k° 1 å1rh8t anslag af landstinget 1,000 kronor och af
hushållningssällskapet 1,000 kronor, för utbildande af slöjdlärare, och 
,df,s*at0“ har . landstinget anslagit en summa, hvars storlek jag för 
tillfaller ej erinrar mig, till hvarje kommun, som inrättar en slöjd-
folklkni?ä detHeJ kunre-1gf i01',818 att Pä eSei! bekostnad vid hvarje 
.olkskola mratta en slöjdskola, halva vi i den kommun, der jag bor
med understöd af andstinget inrättat eu slöjdskola och anskaffat en 
laraie från den af landstinget och hushållningssällskapet underhållna 
sko an i Karlskrona, hvilken lärare meddelar undervisning i slöjd och 
yngilingarne få nu öfva sig i korgflätning, snickeri och svarfveri, m. ro 
Jag tror således, att slöjdundervisningen kan, såsom talaren från Kal
mar lan upplyste med understöd af landstingen och kommunerna så
n ElU- S’g’ 8ä att dea b]ifv«' både nyttig och bra, utan

att tpikskoleiararne behofva i seminarierna erhålla särskild undervis
ning i slöjd. Jag yrkar derför bifall till Stats-Utskottes förslag.

.. Herr, Lundgren: I sak torde nu vara sagdt allt hvad som kan
sagas, och jag har derfor begärt ordet endast för att uttala min för
våning ofver att, så snart Stats-Utskottet afstyrkt något, det är nä
stan omojligt att åstadkomma ett annat resultat. Det förundrade 
mig derfor ock, att talaren på hallandsbänken talade om, att vi icke 
borde hernta några exempel från ett despotiskt styrdt lands folkskole
väsende, då vi ju nemhgen sjelfve äro på god väg att blifva despo
tiskt styrde, derigenom att Stats-Utskottets majoritet synes vilja en
sam bestamma, hvad som Riksdagen skall besluta eller icke. För min 
del respekterar jag dock icke annat än verkliga skäl, och, såvidt De 
kunnat finna aro skälen i denna fråga på deras sida, som sätta ‘sig 
emo. Stats-Utskottets afstyrkanae. Detta synes mig tydligt visas deraf. 
att ingen enda har i Kammaren förklarat, att en utveckling af slöjd- 
skickngheten- skulle .vara annat än gagnande. Men erkänner man nu 
detta, hvarpor skall man då motsätta sig något så ringa som detta 
anslag af o,000 kronor, afsedt för att folkskoleseminarierna i rikR 
kan vinnas ?bringa folkskolelärarne den slöjdskicklighet, som möjligen

1 alaren på hallandsbänken förklarade, att det var af principiella 
skal som han motsatte sig anslagets beviljande. Hvan bestå då dessa 
piincipmJa ska.r För mm del kunde jag icke finna, att någon enda 
princip i detta hanseende ai honom uttalades, såvidt icke det skude 
vaia det prmcipielt ngtiga, som han bär uttalade, eller att i prak- 

h,anseeade en utveckling af slöjdskickligheten skulle hafva ringa 
betydelse. Men det vore i sanning märkvärdigt, om en sak sa prak
ti som slöjd skulle, i handelse den i folkskoleseminarierna såsom 
undervisning bedrefves, hafva i praktiskt hänseende ringa betydelse. 
Det ar nemhgen just ur praktisk synpunkt som denna fråga liar sin
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Det andra i hans anförande, som man möjligen kunde betrakta Om höjning af 
såsom något principielt, var det, att slöjdundervisningen i folksko- 
lorna skulle vara hinderlig för den allmänna upplysningen. Jag frågar läraresemina- 
då: på hvad sätt kan utveckling af slöjdskickligheten blifva hinderlig riema.
för den allmänna upplysningen? Herrarne, som äro vana att se saker (Forts.,)
ur praktisk synpunkt, måste väl dock erkänna, att, om blicken blir 
väad på ett praktiskt föremål, kan väl icke detta blifva något för 
den allmänna upplysningen hinderligt eller skadligt. Om man skickar 
ut i folkskolorna på landet lärare, som äfven hafva sinne för något 
annat, än boklärdom, kan man då säga att detta är skadligt för den. 
allmänna upplysningen på landsbygden?

Den tredje saken, som man skulle kunna betrakta såsom något 
från talarens sida principielt, var hans yttrande, att införande af slöjd
undervisning i seminarierna skulle vara ett steg i reaktionär rigtning.
För min del kan jag icke förstå, livad denna princip egentligen skall 
betyda. I samma mån som man söker bibringa kunskaper, insigt och 
färdighet i flera ämnen, i samma mån går man väl framåt. Icke 
går man väl tillbaka och i reaktionär rigtning, om man beträder den 
vägen att i skolorna bibringa större och mångsidigare kunskap!

Jag har ansett mig böra uttala detta derför, att, om den ärade 
talaren icke vill hemta exempel från en despotiskt styrd stat i fråga 
om dess folkskoleväsende, så vill jag för min del icke heller ställa 
mig under en despotisk styrelse, äfven om denna framträder under namn 
af Stats-Utskott.

Herr Liss Olof Larsson: Jag beköfver icke länge upptaga
Kammarens tid för besvarande af den siste ärade talarens yttrande, 
ty han vände sig icke mot mig med detta sitt anförande, och de, mot 
hvilka han dervid vände sig, lära nog kunna försvara sig sjelfva. Jag 
vill endast säga, att jag i egenskap af Stats-Utskottsledamot icke tänkt 
mig möjligheten deraf, att man skulle förena sig i Stats-Utskottets 
förslag, derför att man ansåge Stats-Utskottet vara någon despotisk 
styrelse eller att det vore farligt att söka få afslag på Stats-Utskot
tets afstyrkande hemställan, utan derför att motsidans talare icke 
genom sina nu framlagda skäl lyckats öfvertyga Kammaren att Ut
skottets åsigt vore origtig. Det kan väl icke vara Stats-Utskottets fel, om 
den senaste ärade talaren icke har några skäl, som kunna inverka på Kam
maren. Om alla svenska innebyggare voro sådana universalsnillen, som 
Biskop Rundgren och Grefve Sparre, så skulle jag önska att alla kunde 
slå sig ut ej blott på eu sådan bana, som här är i fråga, utan äfven 
blifva kompetenta till biskopar och landsköfdingar, men alla hafva 
tyvärr icke så stora gåfvor, och derjemte måste eu god del andra 
arbeten uträttas och derför kunna icke alla egna sig åt dylika värf.

Det bar ganska ofta klagats öfver, att man allt mer och mer 
rifver sönder hemmet, som dock är grunden för samhället, derigenom 
att den undervisning, som barnen borde få i hemmet, allt mer och 
mer försvinner, ty all denna tid användes på skolorna, och för göro- 
målen i hemmet blifver ingen tid öfrig. Jag föreställer mig också, att 
ett fortgående på denna bana icke är önskligt för vårt land, ty om också
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folkskole
läraresemina

rierna.
(Forts.)

Om höjning af barnen sättas in i eu folskola, der de biand annat få iära si- tf lfa. 
andayet M tandpetare eller dylikt af samma värde, finnas dock en mängdlndra 

goromål, som bora, ske i hemmet, och hvilka göromål måhända der 
lampa sig bättre för barnens undervisning i slöjd än den, som kunde 
komma att meddelas i folkskolorna, om nemligen man kunde få så
dana skollärare, som kunde bibringa barnen icke endast all den un
dervisning, som folkskolan bör lemna, utan derjemte undervisning i 
husslöjd, i or min del tror jag dock, att man redan nu fordrar så 
mycket a, lokskolans lärare och lärarinnor, att man icke ytterii.-are 
kan åiägga dem något sådant som slöjdundervisning, hvilket dessutom 
torde vara praktiskt outförbart, då, såsom förut biifvit erinradt. man 
va, icke kan ålägga en folkskolelärarinna att lära gossarna t. ex. smi- 
desarbeten eller dylikt, som gossar kunna utföra, lika litet som en 
lärare kan åläggas lära barnen virka eller sticka strumpor eller nå-ot 
dylikt. °
., För nagra år sedan — jag minnes icke rigtigt när — väcktes 

ym .Riksdagen eu motion, som gick ut derpå att folkskolelärarne skulle 
bibringa barnen kännedom om våra grund- och kommunallagar Ja- 
tror icke jag misstager mig, då jag vågar säga, att då från deras 
små. som nu påstå lärarne kafva tid öfrig för slöjdundervisning, fram- 
hohs, att man icke kunde lägga på lärarne sådana göromål,’då de 
redan forut hade tillräckligt att göra, och det ginge omöjligen au att 
paiagga aem ytterligare den skyldigheten att undervisa i ämnen inom 
grund- och kommuaallagstiftningens område. Det ser nästan ut som 
om det finnes tolk, som, då det blifver fråga om att lemna barnen un- 
dervisning i de lagar, under hvilka de lefva, menar att detta icke går an, 
utan anser det bättre att barnen sitta och skära tandpetare eller dylikt’ 
Jag tror ej att denna Kammares majoritet skall dela dylika åsigter, 
utan i stället gilla de skäl, på grund af hvilka jag biträdt Ståts-Ut
skottets förslag, hvartill jag således yrkar bifall.

Herr J. Andersson i Jönvik instämde med Herr Liss Olof Larsson.

Heir Eken man: Jag hade visserligen icke ämnat ytterligare
upptaga Kammarens tid, enår de åsigter, jag i denna sak hyser, re- 
dan biifvit till fullo uttalade af den ärade motionären, på hvars sida 
jag fullkomligt ställer mig, men det var med anledning af ett par 
yttranden irån den motsatta sidan, hvilka jag för min del ansåg mig 
böra i någon män bemöta, som jag begärde ordet.

Eu talare på hallandsbänken bär ansett de exempel, som af 
Gr ef ve Sparre till försvar för motionen anförts, vara alldeles olämp
liga, ^ derför att de bemtats från ett despotiskt styrdt land, Finland, 
hvarifrån man icke borde taga några mönster. För min del kan jag 
icke förstå hvad Finlands styrelseform bar med svenska slöjdskolorna 
att skafia, men skulle jag deruti misstaga mig, så misstager iag mig 
åtminstone ej deruti, att det ej torde vara så farligt med despotismen 
1 tjin‘anc*- H®ss styrelseform eget, såsotn vi veta, folkrepresentation 
och har biifvit importerad från Sverige, livars invånare veterligen 
ej ansågo sig så olyckliga under den tid, då vi hade densamma.
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folkskole-
läraresemina-

rierna.
(Forts.)

Samme talare yttrade vidare, att detta förslag ginge i reak- Om hej™gjf 
tionär rigtning Jag ber då tå erinra lionom, att, om sa skulle , , 
vara förhållandet, man redan inslagit på en sådan bana genom för
ordningen af den 11 September 1877._ Motionärens förslag åsyftar 
endast att utveckla hvad som redan tinnes och gå fram på samma 
bana, hvarpå man redan slagit in.

En annan talare yttrade, att de exempel, som anförts från Elfs
borgs län, vore alldeles origtiga, och han sökte visa detta genom eu 
katalog från den senaste slöjdutställningen i Stockholm, hvarvid nä
stan ingen enda folkskola inom Elfsborgs län skulle halt något åt 
värde att framvisa. I detta fall tror jag dock något misstag egt rum, 
ty om skolorna inom detta län har jag ganska god kännedom och 
jag vet, att vid utställningen i Stockholm förskref sig eu gon e 
föremål från Elfsborgs läns folkskolor, fastän det genom någon .eiaktig 
redaktion af katalogen kanske icke ser så ut. ^ _

Min erfarenhet är för öfrigt den, att, när man inom Elfsborgs 
län haft särskilda slöjdskolor, hafva dessa arbeten icke alltid lyckats 
så val, som då de blifvit förenade med folkskolorna. I slöjdskolorna 
har man nemligen understundom mera lagt an på öfverdrifven skick
lighet och arbetet har der bedrifvits mera handtverksmessigt, men då 
dessa skolor förenats med folkskolorna, har arbetet enligt min känne
dom gått i en bättre och mera praktisk rigtning.

På grund af allt detta förenar jag mig med motionären i hans 
yrkande om afslag på Utskottets förslag och bifall till hans motion.

Lördagen den 3 April, f. in.

Herr Abr. Rundbäck: Till det, som redan blifvit anfördt för 
bifall till Utskottets förslag, har jag föga att lägga. Jag vill likväl 
säga, att jag icke anser det vara möjligt att pålägga. folkskoleseminane- 
eieverna flera undervisningsämnen än de redan hatva, utan att dermed 
skada hvad man genom seminarie-institutionen sökt uträtta. Vi skola 
nemligen komma ihåg, att dessa ynglingar på 16 eller 17 år skola 
på en tid af 4 år beredas att blifva lärare för folkets barn. De skola 
under denna tid icke blott, såsom andra skolgossar, lära sig alla under
visningsämnena, utan de skola äfven lära sjelfva undervisningskonsten 
både i allmänhet och i enskilda fall — det pedagogiska i allmänhet och 
i hvarje särskildt ämne. Tror man väl, att j icke iyra år åtgå blott här
för, utan att dertill lägga, att de skola lära sig allehanda yrken och 
handarbeten vid sidan deraf. Jag erinrar om, att blott för att bil va 
elev vid skogsinstitutet, tekniska högskolan, veterinärinstitutet eller 
universitetet erfordras en nioårig kurs i elementarläroverken. Manne 
då den, som vill blifva folkskolelärare och till både karakter och hjerta 
bör danas till en fullmogen man, skall än vidare än nu redan ar fallet 
behöfva ansträngas. Enligt min öfvertygelse vore det att förstora .luk
terna af hvad som för folkundervisningen redan är gjordt.

För öfrigt, af hvad nytta skulle en dylik anordning vara? Man 
skulle icke införa undervisning i slöjd såsom ett obligatoriskt ämne i 
folkskolan; — att detta icke vore meningen medgiiva äfven de, som 
yrka bifall till förslaget. I de flyttande folkskolorna och i Små
land, der jag är folkskoleinspektör, äro de flesta folkskolor flyttande
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^nslaJlTtm Tc ^r- ra^t an att göra undervisning i slöjd obligatorisk.
foiklkoh A£ven 1 ojngt tror jag, såsom jag äfven yttrade vid 1877 års riksdag, 

läraresemina- ^ förening åt slöjd- och folkskolan skulle vara bådas bestämda

Lördagen den 3 Apri!, f. m.

(Forts.)
undergång, ty slöjdundervisningen skulle inkräkta på den öfriga folk- 
skoleundervisningen, och dugligheten i teoretiskt afseende kan icke gerna 
vara förenad med duglighet i allt annat, lika litet som duglighet i 
praktiska ämnen alltid är förenlig med duglighet i teoretiskt afseende. 
I stället må man göra en del skolor till slöjd- och en annan de! 
till folkskolor och på sä sätt kunna båda blifva dugliga. 

i Hvad förmenar man sig då skola vinna genom att öfva seminarie- 
eleverna i slöjd? Jo, säger man, derigenom skola folkskolelärarne 
intresseras för slöjdundervisningen, hvilket åter skali väcka folkets 
intresse for samma sak — men jag vågar påstå, att, om något in
tresse jör saken icke förut finnes inom kommunerna, så är det allde
les förgäfves att söka väcka ett sådant intresse genom att anslå 
dessa 5,000 kronor. Men nu förefinnes, gudskelof, intresse för denna 
sak. Inom det län, jag tillhör, finnes åtminstone ett dylikt intresse. 
Der bär man äfven .. funnit den enligt min åsigt bästa utvägen att 
tillgodose behofvet af slöjdundervisningen, för hvilken äfven jag är 
varmt intresserad. Vi försökte der först på många sätt att upp
muntra ^slöjdundervisningen med folkskolan till hjelp, men utan fram
gång. Nu åter har man byggt på dea grund, att man för dem hvar- 
dera hai . säl skilda lokaler, särskilda tider, särskilda lärare och sär
skilda lärjungar. På detta sätt har undervisningen i båda med fram- 
gäng bedi.ifvits. Men om man slår ihop dem, skulle helt visst
många goda frusrer, såväl åt den uppblomstrande slöjd- som folkskolan 
helt och hållet försvinna.

Herr Carl Ifvarsson: Jag anser mig nödsakad att säga några 
ord med anledning åt hvad en ärad representant på karlstadsbänken 
behagat yttra. Jag har nemligen förnummit, att han icke alls upp
fattat mitt anförande, såsom jag sjelf menade det; och felet lär väl 
vara mitt, i så måtto att jag icke uttryckt mig rätt klart och tydligt.

Jag började mitt förra anförande med att nämna, att jag med 
afseende på den föreliggande motionens innehåll ansåg, att det ifråga
varande anslaget vore sä litet, att man den icke kunde se någon 
stoi betydelse, men att frågan likväl hade betydelse såsom princip
fråga. Nu. hav den ärade talaren sagt, att det icke funnes någon 
princip uti allt detta, tsjelf har han dock anfört, att man genom 
antaganae af motionen skulle utvecka folkskoleinstitutionen derhän, att 
man i folkskolorna skulle grundlägga en viss yrkesskicklighet. Jag 
frågar, om det «a icke ligger eu princip i detta. Att genom folk
skolan befrämja slöjdskickligheten måste säkerligen innebära en ganska 
vigtig princip. Att nu bevilja detta iilia anslag vore väl icke att 
genomföra denna princip, men det vore dock ett steg härtill, och ett 
bifall eller, anslag till motionen skulle visa, i förra fallet att man 
önskade principens genomförande och i det andra fallet, att man an- 
såge eu sådan princip olämplig.

Hvao beträffar samme talares yttrande om ett despotiskt Stats-
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Utskott, så öfverlemnar jag åt hvar och en att öfverväga, om icke enkvar 
af Kammarens ledamöter eger rättighet både att säga sin mening och y0;jsfcoZe- 
rösta hur han vill, och huru det då kan blifva tal om att Stats-Ut- läraresemina- 
skottet skulle vara’despotiskt, kan jag icke förstå. Annu mindre kan riema.
Jag fatta, att, då för icke mera än en timme eller två sedan en talare (Forts.)
uppträdde emot Stats-Utskottets hemställan i en då föredragen punkt 
och dervid anförde sådana skäl, hvarigenom han lyckades öfver^yga 
hela Kammaren, så att ingeu enda af dess ledamöter motsatte sig 
uämnde talares yrkande — huru, säger jag, man då kan påstå, att 
Stats-Utskottet styr despotiskt. Deraf visade sig väl, att Ståts- 
Utskottets ledamöter äro lika tillgängliga för skäl, som ^ någon annan.
Att den ärade talaren sjelf anser sina skäl vara öfvervägande, finner 
jag ingalunda underligt; ty det lär väl hvar och en göra, som har 
eu egen, på skäl grundad ärlig mening. Det vore illa, om icke den
arade talaren bibehöll den åsigt, han nyss framstält, då han ar oiver-
tygad om att skälen derför äro öfvervägande; men då må han icke 
heller misstycka, att äfven andra bibehålla siuci asigtei, då de anse, 
att de öfvervägande skälen äro på deras sida.

Samme talare nämnde äfven, att han icke kunde fatta, huru 
Undervisningen i slöjd skulle kunna blifva hinderlig för folkskolans 
verksamhet i öfrigt. Men jag föreställer mig, att, om man tillägger 
nya ämnen till de förutvarande och icke på samma gång utsträcker 
tiden, så kommer den tid, som åtgår för det nya ämnet att inkräkta 
På det timantal, som förut användts till redan befintliga ämnen.
Kuude man komma derhän, att, i stället för t. ex. eu de; af katekes- 
utanläsningen, någon undervisning meddelades i statsförfattningen, tror 
jag icke det skulle vara så illa; ty folket behöfver lika val lära sig 
betänka, att de äro medborgare i ett samhälle och att de sasom 
shdana hafva både rättigheter och skyldigheter som lära sig arbeta; 
ty äfven andra än de, som egna sig åt embetsmannabanan, måste 
arbeta och tänka på att skaffa sig sin utkomst.

På sätt jag redan förut framhållit, är efter min tanke slöjdskicklig
hetens befrämjande eu sak, som borde tagas om band af hushållnings
sällskapen samt landstingen och jag skall för öfrigt nu icke längre 
upptaga tiden, utan vidhåller min förut uttalade mening i föreliggande
fråga.

Herr C. A. Larsson: Jag är kufvudsakligen förekommen af den 
siste ärade talaren. Äfven jag tycker nemligen, att det gar något 
för långt, då talaren på karlstadsbänken påstår, att Stats-Utskottet 
viil göra sig till eu despotisk makt i Andra Kammaren. Jag vill 
återföra i hans minne huru det i dag tillgick vid behandlingen af 
h;te och 8:de punkterna uti föreliggande utlåtande. Nämnde talare 
h°rde deraf hafva funnit att, om Stats-Utskottet velat vara despotiskt, 
h;'de det kunnat begära votering, då man icke kan veta hurudan 
utgången blifvit.
T Det har också blifvit påstådt, att alla de skäl, som finnas på de 
Uerrars sida. kvilka yrkat bifall till motionen, äro mera talande. Jag 
Vl]l i stället fråga: finnes det några skickliga lärare vid seminarierna,

Lördagen d-?n o April, f. m.
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Om höjning af som ens äro hemmastadda i något slags slöjd så mycket, att de kunna 
aUfoiklkoie- UIldervisa skollärare eller seminarister i sådan färdighet? Borde vi 

läraresemina- icke först inrätta skolor, der de filosofie doktorer, som nu äro lärare, 
rierna. kunde inhemta så mycket af slöjder och handarbeten, att de sedan i 

(Forts.) sin ordning kunna undervisa vid seminarierna? Ty man måste val 
ändå börja i den ändan.

Man påstår vidare, att undervisning i slöjder icke skulle verka 
hinderligt för den allmänna upplysningen. Jo, detta kunde nog ske, 
om folkskolorna i likhet med elementarläroverken skulle blifva belastade 
med alla möjliga ämnen, så att man der komme att läppja på litet 
af hvarje utan att blifva fullärd i något. Ty så skall det alltid gå, 
när man tager sig vatten öfver hufvudet och söker i skolorna plugga 
in alla möjliga kunskaper, hvilket icke ligger i mensklig förmåga. 
Och följaktligen är det icke möjligt att plugga i skollärarne all slags 
slöjdskicklighet; ty det skulle väl icke vara nog med att de lärde sig 
göra tandpetare, såsom Herr Liss Olof Larsson nyss förmenade, utan 
en del af dem kunde väl vilja göra något annat. Dessutom vill jag fästa 
uppmärksamheten på hvad Herr Grefve Sparre upplyste om slöjd
skolans verksamhet och utveckling i Elfsborgs län. Detta, om något, 
bevisar väl, att sådana skolor kunna gå framåt utan dessa 5,000 
kronor. Min åsigt är alltså, att, om vi vilja förderfva folkskolan, så 
böra vi öfverlasta den med ämnen, så att barnen icke få lära sig 
grundligt något af medborgerlig bildning, som kan gagna dem i lifvet; 
och det vore således enligt min tanke ganska oklokt, om Kammaren 
nu beslöte att ytterligare lassa på folkskolan flera ämnen, än de, 
hvari redan förut der undervisas.

Herr Ola Andersson i Burlöf: Jag anhåller om ursäkt att jag 
ännu en gång tager ordet, men det är ju genom diskussionen vi skola 
komma till rätta och jag hoppas derför att Kammaren tillåter mig 
yttra ännu några ord, då jag är öfvertygad om rigtigheten af min åsigt.

Herr Liss Olof Larsson yttrade, att, genom slöjdundervisningens 
förläggande till folkskolorna, man skulle draga barnen från hemmet 
och hemmet från barnen mera än som vore nyttigt, eller något dy
likt. Jag ber med anledning häraf få upplysa Kammaren, att Herr 
Larsson vid innevarande riksdag väckt motion om efterskänkande af 
statens rätt till ett danaarf till förmån för Leksands kommun och att 
han afsett, att medlen skulle användas till slöjdundervisning i folk
skolan.

Vidare är yttradt af Herr Key, att man ej bör tvinga de stac
kars lärarne att sysselsätta sig äfven med detta läroämne. Jag kan 
emellertid upplysa, att flera landsting beviljat medel till sommarkur
ser i slöjd för äldre folkskolelärare, d. v. s. sådana, som längre eller 
kortare tid förut gått ut från seminariet. Särskildt har förhållandet 
varit sådant i Jönköpings län, hvilket hör till Småland, der Herr 
Abraham Rundbäck förklarade att det var alldeles omöjligt för folk- 
skolelärarne att befatta sig med slöjdundervisningen. Antingen man 
biträder motionärens förslag eller ej, så är det dock ett faktum att 
man redan inslagit på den vägen och funnit den nyttig i många de-
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lar af landet. Enda skilnaden ar den, att, om man bereder lärarne 0m 
slöjdundervisning redan då de vid seminariet utbildas för lärarekallet, 
men sedan slipper att öda tid och kostnad på saken. För min del iäraresemina- 
kan jag icke inse, att folkskolelärarne blifva sämre, om de få smak rierna.
och falienhet äfven för det praktiska. Tvärtom har jag sett exempel (Fort,J
på folkskolelärare, med afseende på hvilka det hade varit önskligt, 
att de icke ansågo sig så ofantligt boklärda, utan äfven hyste någon 
aktning för det praktiska,

I fråga om den reaktion, som förmenas skola inträda genom den 
af motionären förordade anordningen, har jag redan sagt, att om det 
vore fråga om att antingen obligatoriskt ålägga folkskolelärare att i 
folkskolan undervisa i slöjd, eller att ålägga skoldistrikten obligatorisk 
skyldighet att föranstalta undervisning i slöjd, så skulle jag ej vara 
med om ett sådant tvång. Men jag tror, att det föreslagna sättet är 
det rätta att främja saken och det synes mig bevisa bristande kän
nedom om huru denna slags undervisning kan ordnas, då man håller 
fast vid den meningen, att slöjdundervisningens införande skulle skada 
den bokliga undervisningen. På åtskilliga ställen har man ordnat 
saken på så sätt, att man lagt till 2, 3 å 4 timmar i veckan på ti
der, då ingen annan undervisning meddelas i de högre klasserna, och 
detta måtte väl ej kunna förhindra den bokliga undervisningen.

För öfrigt och i fråga om att samtidigt meddela boklig och slöjd
undervisning, ber jag Herrarne att afiägga ett besök i Herr Palmgrens 
praktiska arbetsskola i Stockholm. Herrarne skola då få se att det 
mycket väl går för sig att förena dessa olika slag af undervisning i 
samma skola och att eleverna ändå komma till fullt ut lika grad åt 
bokliga kunskaper som andra skolbarn i samma ålder.

Jag vidhåller mitt yrkande om bifall till motionärens förslag.

Herr Westerdal: Af tvenne talare har den mening framhållits, 
att om undervisning i slöjd blefve införd i folkskolan, detta skulle 
innebära ett tillbakagående och derför motverka det med folkskolan 
afsedda ändamål. Vore denna uppfattning rigtig, skulle jag ej tillå
tit mig framkomma med mitt förslag; men då jag i detta fall vågar 
hysa en motsatt åsigt och då i öfrigt mitt förslag blifvit understödt 
af flere talare, så förenar jag mig med dem, som yrkat afslag å Ut
skottets hemställan och bifall till min motion.

Herr Hedlund: Jag instämmer med Stats-Utskottet i hufvudsak 
och det af skäl att jag anser, det man af intresse för slöjdundervis
ningen ej bör befästa utvidgningen af lärotiden vid seminarierna. En 
rätt vigtig upplysning har också vunnits genom sista slöjdutställnin
gen, der en mängd arbeten förekommo, hvilka voro utförda under 
ledning af lärare, som genomgått blott 5 å 6 veckors kurs, som varit 
Öppnad för dem dels i Jönköpings och dels i Elfsborgs län, hvars 
höfding hyser en nitälskan för slöjdundervisningen, som vi alla känna. 
Att under sådant förhållande föreskrifva slöjd såsom ett undervis- 
nhigsämr,e i folkskolelärareseminarierna och derigenom kanske ytter-
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Om höjning af 
anslaget till 
follcskole- 

låraresemina- 
rierna. 
(Forts )

ligare förlänga den för dess elever redan nu ytterst betungande kursen, 
anser jag icke vore rätt.

Hvad åter angår frågan om slöjdundervisnings införande i folk
skolorna, så torde det näppeligen finnas någon varmare målsman för 
denna sak än jag. Fördem af Andra Kammarens ledamöter, hvilka 
intressera sig för detta ämne, skall det säkert vara ett nöje att höra, huru
som, efter det för ett eller två år tillbaka i Göteborgs folkskolor in
förts systemet att göra slöjdundervisningen allmän äfven för gossarne 
— för flickorna har den redan varit det många år — har detta steg 
nu tagits så långt, att man infört slöjden på skolschemat, i det nem- 
ligen undervisningen i de fyra klasserna så ordnats, att antalet lärare 
i den bokliga undervisningen inskränkts till tre, men deremot till
kommit en undervisare i slöjd. Derigenom har tiden för den bokliga 
undervisningen minskats med en fjerdedel, hvilken i stället egnas åt 
elevernas handledning i slöjd; och det vitsord som lärare, skolstyrelse 
och inspektor nyligen vid muntligt samtal lemnat, har varit det, att 
den bokliga undervisningen ingalunda lidit i följd af detta system, 
utan snarare vunnit derpå.

Detta vitsord från lärarnes sida måste vara så mycket mera all
varligt, som de, när förslaget först väcktes, temligen allmänt oppo
nerade sig deremot, uttalande den mening, att, då de under en kort tid 
hade att bibringa barnen ett visst mått -af kunskaper, ansvaret skulle 
fälla på dem, om de ej kunde uppfylla detta. Lärarne hafva nu kom
mit till en annan mening. Förhållandet har visat sig lyckosamt och 
barnen utgå från skolan med en viss praktisk duglighet, som hittills 
i skolorna för den manliga ungdomen icke kunnat erhållas.

För min del har jag mer än en gång häfdat den åsigt, att un
dervisningen i bokliga ämnen är god och bra, men att danandet till 
duglighet för lifvet, i hvilken mången har en hård kamp att bestå, 
är af en så ofantligt stor vigt, att icke blott folkets målsmän, utan 
äfven elementarläroverkens målsmän böra kraftigt verka derför. Men 
jag upprepar att, ehuru slöjdundervisningen i skolorna är väl värd 
all möjlig uppoffring, jag dock icke vill hafva den der införd till det 
alltför stora priset af seminarieundervisningens utsträckning med yt
terligare ett år.

Herr Samuel Johnsson: Jag ber att få upplysa, att det finnes 
slöjdskolor i Jönköpings län, men att de icke äro förenade med folk
skolor; och min åsigt är, att de icke heller böra vara det. Folkskole
lärare kunna nog finnas, som äro villiga att meddela undervisning i 
slöjd, men jag tror, att de äro ganska få, och jag anser dessutom, 
att genom slöjdundervisningen möjligen åsidosättes den kurs i bokliga 
studier, som läraren skall bibringa barnen.

För min del yrkar jag bifall till Stats-Utskottets förslag. Det 
kan, enligt min tanke, icke vara lämpligt, att slöjdundervisning infö
res i folskolorna, utan bör denna ordnas på annat sätt, och jag tror, 
att derigenom bättre vinnes det mål, som man önskar.
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Oiverläggningea var slutad. I öfverensstämmelse med de menin- Om höjning af 
gar, som förekommit, gaf Herr Talmannen propositioner såväl på bi- ansl,,fJet tiU 
tall till Utskottets hemställan som äfven på yrkandet att, med afslag idra^e^iaa- 
å nämnda hemställan, motionärens förslag måtte bifallas; och fann riema. 
Herr Talmannen don förra propositionen vara med öfvervägande ja (Forts.) 
besvarad. Som votering likväl begärdes, skedde uppsättning, justering 
och anslag af en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemstält i 12:te punkten 
af Utlåtande N:o 12, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Kammaren med afslag å Utskottets omförmälda 
hemställan, bifallit Herr Westerdals i ämnet väckta motion.

Omröstningen försiggick och visade 185 ja mot 85 nej; hvadan 
Utskottets hemställan bifallits.

I anseende dertill att tiden nu var långt framskriden, uppsköts 
den vidare föredragningen af Stats-Utskottets förevarande Utlåtande 
till kl. 7 e. m., då detta sammanträde, enligt derom utfärdadt anslag, 
komme att fortsättas; och åtskildes Kammarens ledamöter kl. 3 e. m.

In fidem
H. A. Kolmodin.

-\nd va Kammaren!? Prot, ItitiO. iV.v 29. 4


